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După ce la începutul lunii februarie 
parlamentarii reluau discuţiile 
despre Legea arendei în cadrul 
Comisiei de Agricultură din Camera 
Deputaţilor şi propuneau ca 
perioada desfăşurării contractelor 
de arendă să fie de 10 ani, 4 
luni mai târziu prin articole 
modificate şi amendamente, durata 
minimă obligatorie a contractului 
de arendă, se propune a fi de 
minimum 7 ani. "Printre priorităţile 
pentru perioada următoare o 
modificare la Codul civil pe Legea 
287/2009, privind partea de 
arendă. Propunerea noastră este 
ca aceste contracte de arendă să 
se desfăşoare pe o perioadă de 
10 ani, fermierii să poată investi, 
pentru că prin accesarea fondurilor 
europene le trebuie o perioadă 
de implementare de 5 ani, plus o 
perioadă de monitorizare de 5 ani."
Şi în data de 9 iunie 2022, fostul 
ministru al agriculturii, Adrian 
Chesnoiu, propunea o durată 
minimă a contractului de arendă 
de 10 ani. "Ca să poţi face 
investiţii în creşterea unităţii 
solului, a calităţii pământului, ai 
nevoie de continuitate şi acesta 
a fost motivul pentru care am 
depus o iniţiativă legislativă în 
Parlament, pentru a standardiza 
un nivel minim al duratei arendei 
de 10 ani," declara Chesnoiu.

Însă la sfârşitul lunii iunie 
"Contractele de arendă, vor fi de 
minimum 7 ani. Astfel, fermierii 
pot avea o predictibilitate, cel puţin 
din punct de vedere a dimensiunii 
fermei", a anunţat senatorul George 
Scarlat, preşedintele Comisiei 
pentru agricultură din Senat.
Este vorba de o iniţiativă legislativă 
prin care se propune modificarea 
unor articole din Codul Civil 
referitoare la contractele de arendă, 
motivul fiind dificultăţile apărute în 
implementarea legii care afectează 
atât arendatorul cât şi arendaşul.
Cel mai important aspect 
modificat de către Senat este 
durata minimă obligatorie a 
contractului de arendă, care 
va fi de minimum 7 ani.
Articolele modificate şi 
amendamentele admise 
sunt următoarele:
art. 1837 (Durata arendării) - 
Durata arendării este de minim 
7 ani şi se consideră a fi făcută 
pe toată perioada necesară 
recoltării fructelor, pe care bunul 
agricol urmează să le producă.
art. 1845 (Caracterul executoriu) - 
Contractele de arendare încheiate 
în formă autentică, precum şi 
cele înregistrate la consiliul 
local, constituie, în condiţiile 
legii, titluri executorii pentru 
plata arendei la termenele şi în 

modalităţile stabilite în contract;
art. 1847, alineatul (2) se modifică 
şi va avea următorul cuprins: 
(2) Subarendarea totală sau parţială 
este interzisă sub sancţiunea 
nulităţii, cu excepţia schimbului de 
utilizare a terenului între arendaşi;
art. 1848 alin. (2) se abrogă;
art. 1850 (Cazurile speciale 
de încetare sau de menţinere 
a contractelor) se modifică şi 
va avea următorul cuprins: 
(1) Contractul de arendare 
încetează prin incapacitatea 
sau falimentul arendaşului.
(2) În cazul decesului arendatorului, 
moştenitorii sunt obligaţi să 
menţină contractul de arendare 
pe durata încheiată cu arendaşul.
(3) În cazul vânzării terenului, 
cumpărătorul este obligat 
să menţină contractul de 
arendă până la expirarea 
termenului de valabilitate.
Articolul II. - Durata contractelor de 
arendare în desfăşurare încheiate 
în conformitate cu prevederile 
Legii nr. 287/2009 privind Codul 
civil, republicată, cu modificările 
şi completările ulterioare, rămâne 
valabilă până la expirarea acestora.
Camera Deputaţilor va studia, 
modifica şi adopta prin vot varianta 
finală, în calitate de for decizional.

Simona MUNTEANU
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În dialog cu fermieriiÎn dialog cu fermierii

 

Răzvan Avram, 
Green Agro SRL, 
judeţul Vrancea
„Noi practic nu mai avem 
culturi. De foarte mult timp 
am semnalat şi la UNCSV, 
şi la Bucureşti calamitatea 
din cauza secetei în judeţul 
Vrancea. Anul trecut, din iulie 
până în iarnă am avut 28 litri, 
adunaţi. Anul acesta sunt 

vreo 60 litri până acum. Cu extrem de mare dificultate, 
s-au mobilizat cu ordonanţa din 2020. Anul acesta cu 
greu s-au reunit comisiile pentru culturile de toamnă 
afectate de secetă. Dauna constatată de ei, la nivel de 
cooperativă, a fost între 80-90% la orz şi grâu (un total 
de aproximativ 3.500 ha). 2.400 de hectare de rapiţă 
au fost întoarse în totalitate şi s-a semănat porumb şi 
floarea-soarelui. Din nefericire, nu avem speranţe nici 
măcar la păioase să primim vreo despăgubire. Sperăm 
totuşi să ne scutească de impozitele aferente culturii. 
Culturile de primăvară sunt aproape compromise şi ele. 
Floarea soarelui, acolo unde este mai bună, are 30-40 
cm şi tinde să înflorească, având jumătatea de la bază 
uscată. Asta înseamnă că vor fi zone cu calamitate 
100% sau cu maxim 300-400 kg/ha. La porumb nu 
mai există niciun fel de speranţă , este complet uscat, 
la o înălţime de până la genunchi. Cu toate semnalele 
noastre, nimeni dintre autorităţile de la Bucureşti nu 
a ajuns încă aici să vadă starea câmpurilor în judeţ. 
Din fericire nu am făcut contracte, dar obligaţiile la 
credite, inputuri şi mai ales arendele rămân! Şi nici 
şanse de irigaţii nu sunt absolut deloc, deşi am făcut 
nişte demersuri la ANIF, dar eşuate. ANIF spune că ar 
fi sursă de apă Siretul, dar că vechiul sistem de irigaţii, 
după inundaţiile din 2005, şi-a modificat cursul şi s-a 
îndepărtat de staţia de pompare cu vreo … 20 de metri! 
Şi pentru 20 de metri l-au declarat nefuncţional. Alţii 
fac desalinizări şi sapă canale de la kilometri!! Şi mai 
este un lucru care se ignoră: în Vrancea, foarte mulţi 
fermieri sunt extreme de frustraţi din cauza sistemului 
antigrindină. Când se înnorează, trag cu rachetele, se 
sparg norii şi iese soarele. În plus, pentru grindină există 
asigurări relative ieftine şi certe. Pentru secetă este o 
”ţeapă” grosolană. În primăvară, ferindu-mă de asigurările 
clasice şi încercând variante mai complexe, am cerut 
o ofertă pentru 400 ha de porumb, asigurat la media 

• «Cum a afectat seceta culturile şi ce producţii estimaţi în acest sezon?»

Anton Dănuţ, SC 
Rido Exim SRL, 
judeţul Constanţa
„Am avut parte de precipitaţii 
destul de bune în perioada 
iernii. Primăvara a venit şi ea 
cu rezerve bune în sol, plus 
alte câteva ploi timide, ceea 
ce face să stăm destul de 
bine deocamdată. Lucrăm 
900 de hectare pe care avem 

grâu, orz, mazăre, rapiţă, floarea soarelui, porumb. La orz 
suntem aproape de finalul recoltatului, şi ne pregătim 
pentru mazăre, şi chiar rapiţă. Cultura aceasta arată 
foarte bine, apreciez că în maxim o săptămână vom intra 
la recoltat. Sunt mulţumit că producţiile sunt foarte bune 
până în prezent. Producţia de orz este de 8-9 tone/ha, la 
grâu nu ştim încă sigur. Din păcate, preţurile au început 
să scadă direct proporţional. Culturile de primăvară au 
evoluat bine şi ele, nu pot spune că au fost probleme 
până acum. Sunt foarte optimist, pentru că plantele 
sunt bine dezvoltate şi au tot ce le trebuie. Am avut 
recent parte şi de o ploaie cu o cantitate destul de bună. 
Nici din punct de vedere fitosanitar nu am întâmpinat 
situaţii aparte, tratamentele au fost cele obişnuite în 
privinţa bolilor. Dar la dăunători, într-adevăr, din cauza 
limitării substanţelor pentru tratarea seminţelor, au 
apărut probleme cu insecte care până acum nu creau 
dificultăţi. Practic ne-au dispărut unele zone din culturi, 
au atacat în stadiu de plantulă. Şi ceea ce este în piaţă 
acum ca tratament insecticid este complet ineficient 
comparativ cu tratamentele vechi. Nu irigăm culturile, şi 
până acum în exploataţia noastră nu au fost situaţii pe 
care să nu le putem controla. Probabil că dacă vremea 
va continua cum este acum, pentru că s-a mai redus 
cantitatea de precipitaţii, vor începe să apară semne 
de secetă şi pe la noi în circa două săptămâni.“

temperaturilor (fără a face vizite în câmp). Condiţiile erau 
ceva de genul ”dacă media temperaturilor pe o zi este 
peste un anumit nivel şi umiditatea este la un anumit 
prag”, se putea declara secetă, iar asiguratorul plătea 
la ziua de secetă. Din cauza temperaturilor de noapte, 
când este mai frig, asigurarea m-ar fi costat 500.000 lei. 
Zilele trecute chiar am cerut o simulare şi surpriză. Nu se 
încadrează la niciuna din zilele de până acum, din punct 
de vedere al temperaturii! Nu era calculată la umiditate..“
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 Cleonic Sucaciu, 
Grupul de producători 
Ţara Făgăraşului, 
judeţul Braşov
„În zona noastră este o lipsă 
acută de apă şi semnele 
sunt deja vizibile în culturi. 
La cartof, după cum arată 
câmpurile, producţia va 
fi probabil la jumătate. 
Culturile de toamnă sunt la 

un nivel mediu de dezvoltare, talia este relativ mică. 
Nu aş spune că este o criză majoră, însă nu ştim la 
ce calitate a boabelor vom recolta în condiţiile în care 
nici la producţii mari nu ne aşteptăm. Primăvara a 
fost cu precipitaţii în cantităţi reduse, şi s-a resimţit 
lipsa acumulării din timpul iernii (chiar dacă sus la 
munte a fost zăpadă, ea se reflectă în apa freatică, 
la noi este la 10-12 m), dar pe terenuri agricole, 
păşuni seceta a pornit încă din primăvară. Pentru 
cultura de cartof, chiar dacă la plantare umiditatea 
în sol a fost relativ bună, fără exces, temperatura a 
reprezentat un stres şi a dus la o răsărire întârziată, 
iar acum este cam cu două săptămâni în urmă. 
Am trecut foarte repede din perioada de primăvară 
într-o vară secetoasă. La cartofi sunt zone unde 
plantele nu au acoperit rândurile, deşi sunt bine 
întreţinute ceea ce înseamnă producţii clar reduse. 
Dacă acum două săptămâni eram mai optimişti, de 
astăzi nu mai cred că vom avea recolte normale. 
Vor fi producţii medii spre mici anul acesta, adică 
în jur 18-20 tone/ha, în funcţie de soiuri. Porumbul 
a fost semănat pe suprafaţă foarte mare, arată bine 
momentan, dar de câteva zile văd frunze răsucite 
din loc în loc. Asta înseamnă că va fi stresat dacă 
nu plouă curând. Este mai revigorat dimineaţa, dar 
după ora 11-12 frunzele încep să se răsucească. 
În aceste condiţii se observă foarte clar stresul de 
aciditate, plantele nu au putut contracara intoxicarea 
cu oxizi de aluminiu, de fier, iar acolo unde solul 
este mai acid se vede. Aşadar, estimez producţii 
reduse la toate culturile noastre. Din păcate nici 
şanse la irigat nu avem în viitorul apropiat, nu am 
văzut în Ţara Făgăraşului nicio instalaţie de irigat. 
Situaţia a devenit foarte îngrijorătoare, am avut 5 
litri de apă când ne aşteptam la măcar 25 şi nici în 
perioada următoare nu se anunţă ploi semnificative.“

• «Cum a afectat seceta culturile şi ce producţii estimaţi în acest sezon?»
Cornel Stroescu, 
Hastro Şovarna 
SRL din Gârla Mare, 
judeţul Mehedinţi
„Dacă facem o comparaţie 
cu anul trecut, diferenţa 
este mare. Cheltuieli 
triple, producţia la 
jumătate. Este totuşi bine 
şi atât, la jumate faţă 
de anul 2021, pentru că 

ştiu ce este în zona Moldovei. Dintre culturile 
de toamnă, rapiţa este la 30% ca producţie, 
adică nu ştiu dacă voi obţine 1 tonă/ha, cu 
acelaşi teren şi aceeaşi tehnologie. La grâu, 
ca niciodată de când fac eu agricultură, am 
început recoltatul la 10,5% umiditate la data 
de 16 iunie (şi începeam de obicei după 1 iulie, 
la 12-13%). În condiţiile acestea şi greutatea 
hectolitrică este redusă la maximum 75%. 
La porumb şi floarea soarelui am avut ceva 
precipitaţii, nu multe însă. Stadiul de dezvoltare 
este normal, chiar avansat, dar deja au intrat 
în stres hidric pentru că de la finalul lunii 
mai nu a mai plouat. Porumbul este în faza 
de polenizare, iar temperaturile de 35-36 
grade nu ne ajută, fără umiditate la floarea 
soarelui s-a format capitulul, iar primele patru 
frunze de la bază au început să se usuce. 
Este clar de pe acum că producţiile 
vor fi mai mici, deşi ele arătau bine 
până acum o săptămână.
Am observat că începe o scădere a preţului, 
dar eu cred că este vorba de un şantaj aici din 
partea comercianţilor de cereale. Cum, dacă 
se vorbeşte de secetă la nivel mondial? Dar a 
început perioada de recoltat la noi şi nu avem 
depozite! Vrei, nu vrei, trebuie să vinzi. Din păcate 
nu am avut un guvern responsabil care să facă 
legi în favoarea fermierului român, să permită 
organizarea camerelor agricole care să fie ale 
fermierilor, nu ale politicului. Ne batem joc de 
noi şi de agricultura ţării. Am avea nevoie de trei 
lucruri: legiferare, organizare şi asigurare. Să ştim 
şi noi cine, ce şi cât produce şi ce se întâmplă cu 
producţia. Să se garanteze creditele de investiţii 
în agricultură, inclusiv achiziţia de teren.“ Ro
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Ghidul solicitantului pentru înfiinţarea 
grupurilor de producători agricoli a fost publicat

Ghidul solicitantului pentru 
înfiinţarea grupurilor de 
producători în sectorul agricol 
prin submăsura 9.1 din 
cadrul Programului Naţional 
de Dezvoltare Rurală 2014 – 
2020 a fost publicat pe pagina 
de internet Agenţiei pentru 
Finanţarea Investiţiilor Rurale, 
pentru pregătirea proiectelor 
care vor fi depuse în cadrul 
sesiunii de primire a cererilor 
de finanţare din acest an. 

Sprijinul public nerambursabil acordat 
prin submăsura 9.1 este 100%, însă nu 
poate să depăşească 10% din valoarea 
producţiei comercializate în primii cinci 
ani de la recunoaştere respectivului 
grup. De asemenea, prin această linie 
de finanţare grupurile de producători 
pot primi finanţare de până la 100.000 
euro/ an. Sprijinul este forfetar, 
degresiv (având în vedere că procentul 
din valoarea producţiei comercializate 
scade treptat, în fiecare an, începând 
cu 10% în primul an, continuând cu 
8%, 6%, 5%, până la 4%, în ultimul an) 
şi plătit în tranşe anuale, fiind acordat 
în baza unui plan de afaceri necesare 
pentru atingerea obiectivelor propuse, 
pentru o perioadă care nu poate 
depăşi 5 ani de la data la care grupul 
de producători a fost recunoscut.

Dintre principalele modificări cuprinse 
în versiunea finală a Ghidului 

solicitantului, amintim: actualizarea 
punctajelor aferente criteriilor de 
selecţie, eliminarea obligativităţii 
prezentării de către solicitant a 
certificatului de înregistrare (verificarea 
fiind făcută de AFIR în ONRC), 
posibilitatea ca termenul de plată 
pentru grupurile de producători 
recunoscute în anii 2021 şi 2022 
să depăşească data de 31.12.2025 
(31 decembrie 2025 este termenul 
final de realizare a plăţilor către 
beneficiari în cadrul acestei programări 
financiare), precum şi alte clarificări.

Sprijinul financiar acordat prin 
PNDR 2020 în cadrul submăsurii 9.1 
„Înfiinţarea grupurilor de producători 
în sectorul agricol” susţine înfiinţarea 
şi funcţionarea administrativă a 
grupurilor de producători, astfel încât 
să se poată asigura valorificarea 
în comun a produselor agricole ale 

membrilor, dar şi integrarea pe 
piaţă a producătorilor primari prin 
adaptarea producţiei acestora la 
cerinţele pieţei şi comercializarea 
în comun a producţiei lor. 
De asemenea, fondurile care vor 
fi disponibile pentru fermieri prin 
această submăsură pot fi utilizate 
pentru a asigura îmbunătăţirea 
performanţelor generale şi 
creşterea veniturilor generate de 
exploataţiile agricole şi pentru 
crearea şi promovarea lanţurilor 
scurte de aprovizionare.
Solicitanţii eligibili pentru sprijinul 
acordat prin submăsura 9.1 sunt 
Grupurile de producători din sectorul 
agricol, care sunt recunoscute oficial 
de către MADR înainte de solicitarea 
sprijinului, conform legislaţiei 
naţionale în vigoare (Ordonanţa 
Guvernului nr. 37/2005, cu 
modificările şi completările ulterioare). 
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Adunarea Generală a Asociaţiei 
Producătorilor de Carne de Porc din România

În data de 17 iunie 2022 a 
avut loc, la „Sergiana Center” 
Braşov, Adunarea Generală a 

Asociaţiei Producătorilor de 
Carne de Porc din România. 
În cadrul Adunării Generale 

a APCPR au fost prezentate 
şi aprobate materiale de uz 

intern referitoare la activitatea 
asociaţiei. Unul dintre punctele 

importante ale Adunării 
Generale a Membrilor APCPR 
a fost alegerea preşedintelui, 

vicepreşedinţilor şi a 
membrilor Consiliului Director 

pentru un nou mandat pe 
perioada 2022-2025. În 
urma votului exprimat de 

membrii APCPR, componenţa 
Consiliului Director al APCPR 

pentru perioada 2022-
2025 este următoarea: 

Ioan LADOŞI - Preşedinte; 
Adrian IORGULESCU, Sorin 

LUPAŞCU şi George SCARLAT 
– Vicepreşedinţi. Membri ai 

Consiliului Director sunt: Ioan 
ANTOCI, Adrian BALABAN, 

Marius BOC, Ionel CHIRIAC, 
Cătălin ENE, Iosif KELEMEN, 

Tudor NECULOIU, Goran 
PANICI, Iosif PAZURIC.

Obiectivele prioritare ale 
Consiliului Director al APCPR 
pentru perioada 2022-2025 au 
fost stabilite ţinând cont de 
principalele provocări cu care se 
confruntă, în prezent, sectorul 
de producere a cărnii de porc. 
Acestea sunt: Susţinerea 
intereselor şi a punctelor de 
vedere ale membrilor APCPR 
în raport cu proiectele de 

acte normative sau deciziile 
autorităţilor române şi europene; 
Intervenţii pentru uniformizarea 
cadrului legislativ cu impact 
asupra activităţii fermierilor 
prin corelarea şi alinierea 
reglementarilor din toate 
prevederile legislative aplicabile 
(sanitar-veterinare, de mediu, 
politici agricole, etc.), luând în 
considerare condiţiile în care se 
desfăşoară activitatea (evoluţia 
virusului PPA pe teritoriul 
naţional); Obţinerea de suport 
financiar/măsuri fiscale pentru 
combaterea efectelor costurilor 
ridicate ale utilităţilor (energie 
electrică şi gaze naturale) şi a 
materiilor prime furajere care 
să contribuie la stabilitatea 
economică a sectorului şi care să 
asigure perspective de relansare 
şi dezvoltare durabilă a producţiei 
autohtone de carne de porc; 
Continuarea programelor de 
aplicare a standardelor superioare 
de bunăstare în fermele de 
creşterea porcinelor prin viitorul 
PNS 2023-2027; Demersuri pentru 
ca producătorii de carne de porc 
să beneficieze de condiţii de piaţă 
şi de forme de sprijin similare 
celor acordate de statele membre 
UE; Informarea membrilor APCPR 
cu noutăţi în domeniul creşterii 
suinelor, cu evoluţiile din piaţa 
cărnii de porc şi programele 
desfăşurate de Comisia Europeană 
şi care se aplică pe tot lanţul de 
producţie, cum este Strategia 
„De la fermă la consumator” 
(Farm2Fork), Codul de conduită 
pentru afaceri responsabile şi 
practici de marketing – unul dintre 

primele programe ale strategiei 
Farm2Fork şi Continuarea 
reprezentării în cadrul dialogului 
social în structuri coordonate 
de autorităţi şi în structurile 
asociative naţionale şi europene. 

Asociaţia Producătorilor de Carne 
de Porc din România – APCPR 
este asociaţia crescătorilor 
de suine din România care 
reprezintă şi susţine interesele 
fermelor comerciale de producţie 
a cărnii de porc, autorizate 
sanitar veterinar, în relaţia cu 
autorităţile publice locale şi 
centrale naţionale şi europene. 
Fondată în anul 1991, APCPR 
este una dintre cele mai 
longevive asociaţii ale sectorului 
zootehnic din România. În cei 30 
de ani de activitate, asociaţia a 
contribuit la dezvoltarea filierei 
cărnii de porc din România 
prin implicarea activă în 
elaborarea strategiilor sectoriale 
şi a legislaţiei, dezvoltarea de 
parteneriate cu organizaţii de 
profil şi ca membru fondator a 
unor organisme de reprezentare 
şi de piaţă, dintre care 
amintim: membră fondatoare a 
Organizaţiei Interprofesionale 
„Carne de Porc”, membră 
fondatoare a Federaţiei Naţionale 
Pro Agro, membră în Comisia de 
Clasificare a Carcaselor, membră 
în cadrul Consiliului Consultativ 
al ANSVSA, membră a UECBV şi 
reprezentare prin experţi pentru 
Grupele de Dialog Civil al UE prin 
intermediul UECBV şi în Grupele 
de lucru Copa-Cogeca prin 
intermediul Federaţiei Pro Agro.
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«Cum să reducem 
deficitul prin deficit?»

Dr. Mihail Dumitru, director 
ştiinţific al Institutului Naţional 
de Cercetare Dezvoltare pentru 
Pedologie, Agrochimie şi 
Protecţia Mediului (INCDPAPM), 
a declarat în cadrul conferinţei 
organizată de LAPAR la târgul 
AgriPlanta - RomAgroTec 
2022 că solurile din România 
înregistrează un deficit 
important de macronutrienţi, 
iar restricţiile viitoare impuse 
la nivel european privind 
reducerea cu 20 % a cantităţii 
de îngrăşăminte chimice ce 
pot fi administrate nu vor 
face decât să adâncească 
această lipsă de elemente 
nutritive atât de necesare 
pentru dezvoltarea plantelor şi 
obţinerea unor recolte bune.

„La ora actuală avem un deficit de 
azot de 45 kg/ha, de 26 kg/ha de 
fosfor şi 57 kg/ha de potasiu. În 
fiecare an cifre asemănătoare se 
înregistrează şi în Franţa, însă în 
plus, iar alte ţări au o aprovizionare 
a solului mult mai bună, cum ar 
fi, de exemplu, în Olanda unde 
cantităţile sunt de 4 ori mai mari.
Când vorbesc de o aprovizionare 
foarte bună cu fosfor în România 
mă refer la peste 72 ppm, adică 
miligrame per kilogram, pe când 
fermierul olandez consideră că are 
o aprovizionare corespunzătoare 
cu fosfor când are 700 ppm. 
Nu putem compara cifrele!
Din păcate fermierii români au 
obligaţia - pentru că Guvernul 
a acceptat, să reducă cu 20% 

cantitatea de îngrăşăminte 
chimice administrate. Cine poate 
să îmi explice cum putem să 
reducem deficitul prin deficit?”
Cercetătorul a mai precizat 
că în România 6,3 milioane 
hectare au un conţinut mic 
şi foarte mic de fosfor.
„Aveţi obligaţia să aprovizionaţi 
mai bine solul cu acest element 
chimic pentru că este esenţial 
pentru toate culturile agricole iar ca 
să ai fosfor asimilabil suficient şi 
care să ajungă la plantă ai nevoie 
de apă. Fosforul se deplasează 
cinetic doar cu apa - altă soluţie 
nu avem. La fel şi potasiul, dar el 
există în cantităţi mai mari în sol.”
Din păcate România a pierdut 
oportunitatea pe care i-ar fi 

acordat-o PNRR-ul dacă ar fi 
inclus susţinerea investiţiilor 
în sistemele de irigaţii.
„Academia de Ştiinţe Agricole şi 
Silvice a făcut un plan, o strategie 
pentru PNRR şi aţi văzut cât 
de puţini bani au fost acordaţi 
agriculturii. Din păcate, dacă 
politicul nu acceptă ideea, mai 
departe nu se poate face nimic.”
În opinia sa şansele României de 
a deveni mai productivă scad pe 
fondul restricţiilor europene, dar 
şi a practicilor necorespunzătoare 
aplicate în ferme.
„De fiecare dată am cerut să 
facem studii agrochimice pentru 
ca fermierul să ştie pe ce îşi 
cheltuie banii. Deseori auzim că 
avem nesimţirea să recomandăm 
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doze mai mari de îngrăşăminte şi 
foarte mulţi vin şi ne reproşează 
spunând că cel mai bine este 
să aplicăm doar îngrăşăminte 
foliare. Nu spun că este rău ca 
după o grindină să intervii cu 
îngrăşăminte foliare sau când 
după o secetă au survenit nişte 
ploi, pentru că aşa s-ar mai activa 
elementele din sol. Dar dacă uitaţi 
şi aplicaţi mereu îngrăşăminte 
foliare ajungem în situaţia 
actuală, când avem un conţinut 
de humus de doar 2% în loc de 
3,5 - 4%, cum este la nivelul UE.
Şansele noastre vor scădea pentru 
că la ora actuala ni se recomandă 
să brichetăm resturile vegetale 
pentru a produce energie cu ele. Eu 
sunt îngrijorat pentru că râmele, la 
care ţin foarte mult şi mai aerează 
cât de cât solul, nu vor mai avea 
minimum de hrană, iar noi despre 
îngrăşăminte organice în România 
nu putem vorbi când avem atât 

de puţine animale. Şi dacă am 
folosi fiecare gram de gunoi de 
grajd pe care îl avem am putea 
să fertilizăm doar cca 400 mii ha, 
nimic mai mult şi asta insuficient 
pentru că nu putem asigura acel 
minim de 170 kg azot/ha cât ne 
permite comunitatea europeană.
La ora actuală dvs., fermierii, 
aveţi o sarcină ingrată. Practic 
sunteţi lăsaţi la voia sorţii.
Totodată, trebuie să reduceţi 
consumul de pesticide cu 50%. 
Mă întreb din ce. Din 0,6 kg/
ha? Asta înseamnă sinucidere 
curată pentru că şi aşa consumul 
actual este prea mic. Schimbările 
climatice amplifică atacul agenţilor 
dăunători, atât al insectelor, 
cât şi al bolilor pentru că au 
condiţii mai bune de dezvoltare. 
Eu nu cred că se poate reduce 
consumul de pesticide în condiţiile 
schimbărilor climatice. Avem 
foarte mulţi factori restrictivi 

ai capacităţii de producţie.”
Potrivit directorului ştiinţific al 
institutului, fermierii români 
trebuie să fie mai bine 
reprezentaţi la Bruxelles, iar 
deciziile să fie luate pe baza unor 
experienţe făcute in condiţiile 
pedoclimatice specifice României, 
cu date concrete în spate.
„Trebuie să îi educăm pe 
reprezentanţii noştri de la Bruxelles 
să îşi înveţe lecţia şi să ştie care 
este realitatea din ţară pentru că 
dacă nu o fac se ia de bun ce este 
în altă parte. Nu pot spune că sunt 
un fan al comunităţii europene 
dar România, cu economia pe 
care o are, nu rezistă mai mult 
de 6 luni fără UE. Aşadar, trebuie 
să ne uităm mai întâi la noi, să 
vedem dacă avem vreo vină, dacă 
am ştiut să ne reprezentăm, să ne 
impunem gândirea şi dacă avem 
vreun sentiment naţional corect 
care să ne ajute să supravieţuim”. A
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Clubul Fermierilor Români lansează o petiţie 
privind sistemele de irigaţii şi desecare-drenaj

Clubul Fermierilor Români 
solicită urgentarea 

demersurilor Guvernului 
României pe lângă 

Comisia Europeană pentru 
modificarea PNRR şi 

alocarea de fonduri pentru 
agricultură, cu prioritate 

pentru dezvoltarea 
sistemului de irigaţii şi 

de desecare-drenaj. 

Clubul a lansat o petiţie online 
privind includerea finanţărilor 
pentru sistemele de irigaţii şi 
desecare-drenaj în PNRR care 
poate fi completată şi semnată 
până pe data de 15 iulie. 
Petiţia este disponibilă pe site-ul 
Clubului, pe următorul link: https://
cfro.ro/articol/petitie-club-modificare-
pnrr-alocare-fonduri-irigatii. 

În contextul în care garantarea 
securităţii alimentare a Uniunii 
Europene, şi nu numai, reprezintă 
o nouă provocare pentru statele 
membre şi având în vedere situaţia 
geopolitică actuală, organizaţia 
consideră absolut necesară 
coordonarea acţiunii tuturor 
ministerelor relevante – MADR, MAE, 

MIPE – pentru solicitarea urgentă 
către Comisia Europeană a amendării 
PNRR, prin includerea finanţării 
programelor pentru o agricultură 
românească rezilientă şi competitivă.
De altfel, pe fondul schimbărilor 
climatice care se fac tot mai 
puternic resimţite, în ultimii ani, 
Clubul a transmis şi susţinut în 
mod repetat mai multe propuneri 
de alocări financiare pentru 
modernizarea infrastructurii de 
irigaţii şi desecare-drenaj, tot mai 
necesare în agricultura României.
Rezilienţa fermelor este pusă 
la grea încercare: pe lângă 
schimbările climatice care afectează 
viabilitatea afacerilor agricole, 
efectele economice ale pandemiei 
Covid 19, creşterile alarmante ale 
preţurilor la inputuri şi energie, 
precum şi războiul din Ucraina 
ameninţă securitatea alimentară a 
cetăţenilor din multe ţări din afara 
UE, dar şi a categoriilor defavorizate 
ale unor cetăţeni europeni.

Clubul Fermierilor Români invită 
toţi fermierii din România să 
susţină refacerea sistemelor 
naţionale de irigaţii şi desecare-
drenaj şi să semneze petiţia 

privind includerea în PNRR a 
fondurilor aferente modernizării 
şi extinderii infrastructurii de 
irigaţii şi drenaj la nivel naţional.

Clubul Fermierilor Români 
pentru Agricultură Performantă 
este o asociaţie non-profit şi 
neguvernamentală a fermierilor 
din România. Membrii asociaţiei 
sunt fermieri performanţi care 
au modele de afaceri bazate 
pe inovaţie, tehnologie şi 
bunele practici în agricultură, 
pentru creşterea competitivităţii 
şi a valorii adăugate create 
în acest domeniu. 
Obiectivul principal al Clubului 
Fermierilor Români este să 
asigure implicarea activă a 
membrilor săi în procesul 
de consultare şi elaborare a 
reglementărilor europene şi 
naţionale în domeniul agricol, cu 
scopul de a creşte performanţa 
fermierilor din România.
Activitatea asociaţiei este 
organizată pe proiecte, bazate 
pe nevoile fermierilor, aprobate 
de Consiliul Director şi puse în 
practică de unitatea executivă 
a Clubului. Proiectele vizează 
domeniile legislativ, fiscal, 
tehnologie şi resurse umane şi 
îşi propun să identifice soluţii 
care să răspundă în mod 
real, concret, problemelor cu 
care se confruntă fermierii.
Clubul Fermerilor Români 
lansează şi derulează programe 
şi proiecte concrete pe patru 
direcţii strategice de acţiune: 
reprezentare, consiliere şi 
consultanţă, formare şi leadership, 
informare şi comunicare.
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Start la înscrieri în programul TalentA 2022
În data de 17 iunie 

a.c, compania Corteva 
Agriscience a anunţat 

lansarea celei de-a treia 
ediţie a programului 

TalentA - un program 
educaţional gratuit 
pentru dezvoltarea 

competenţelor 
profesionale în 

managementul afacerilor 
şi agricultură, dedicat 

femeilor inovatoare 
din mediul rural. 

Fiecare femeie care activează 
în agricultură se poate alătura 
programului pentru a obţine gratuit 
educaţie în acest domeniu şi pentru 
a concura pentru fonduri cu o 
valoare totală de 15.000 $ oferite de 
Corteva Agriscience. Compania va 
alege cele mai bune 3 proiecte ale 
femeilor care activează în agricultură.
Fondat şi sponsorizat de către 
companie pentru al treilea an 
consecutiv, programul se va 
desfăşura timp de 3 luni începând 
cu data de 25 iulie şi va include 
două module: modulul de 
business (10 cursuri) şi modulul de 
agribusiness (8 cursuri). Cursurile vor 
fi susţinute de specialiştii Corteva 
Agriscience şi membrii echipei 
Starperfomining – companie de 
consultanţă în afaceri care este 
partenerul oficial al programului 
pentru al treilea an consecutiv.
În program se pot înscrie femeile 
care lucrează în agricultură şi 
locuiesc în zone rurale, cu vârsta 
de peste 18 ani, cât şi studentele 
universităţilor agricole care doresc 
să dezvolte proiecte noi şi sunt 
hotărâte să facă din afacerea lor o 
întreprindere sustenabilă, dinamică 
şi competitivă, dar şi să contribuie 

la dezvoltarea comunităţilor în care 
trăiesc şi muncesc. Toate femeile care 
se vor înscrie în program pe website-
ul Corteva până la data de 22 iulie 
pot participa la cursurile gratuite 
de dezvoltare a competenţelor.
Pe parcursul desfăşurării programului, 
participantele vor avea ocazia de a 
construi proiecte inovatoare şi de 
a concura pentru a obţine fonduri 
din partea companiei, acestea 
fiind menite să susţină securitatea 
alimentară prin furnizarea de 
alimente necesare şi combaterea 
sărăciei, asigurarea accesului la 
apă potabilă, sprijinirea reducerii 
risipei alimentare, combaterea 
schimbărilor climatice şi conservarea 
ecosistemelor. Corteva Agriscience 
menţine valoarea premiilor 
acordate la finalul instruirii în anul 
2021, pentru a asigura facilitarea 
implementării celor mai bune planuri 
de afaceri. Această sumă se ridică 
la 15 000 $ şi va fi distribuită după 
cum urmează: locul I – 6.000 $, locul 
II – 5.000 $, locul III – 4.000 $.
Ceremonia de Premiere va avea loc în 
data de 15 octombrie - Ziua Mondială 
a Femeilor din Mediul Rural.
„Unul dintre obiectivele noastre de 
sustenabilitate promite să implice şi 
să dea forţă femeilor care activează 
în agricultură. Acest lucru este 
esenţial pentru a susţine securitatea 

alimentară la nivel mondial, ele având 
un impact major asupra peisajului 
antreprenorial din mediul rural. 
Femeile antreprenor din agricultură 
au nevoie de vizibilitate, recunoaştere 
şi sprijin pentru a-şi dezvolta 
proiectele. Din acest motiv, s-a lansat 
programul TalentA care a oferit 
această oportunitate educaţională 
şi financiară unui număr de peste 
500 de femei talentate din Europa, 
inclusiv din România”, a declarat Jean 
Ionescu, Country Leader România şi 
Moldova în cadrul evenimentului.
Maria Cîrjă, Marketing Manager 
Corteva Agriscience România & 
Moldova, a vorbit despre programul 
TalentA în România: „Primele două 
ediţii s-au dovedit a fi un real 
succes pentru Corteva Agriscience şi 
antreprenoriatul agricol feminin din 
România. Ne adresăm în continuare 
doamnelor întreprinzătoare din 
mediul rural pentru că ne dorim să 
sprijinim îmbunătăţirea calităţii vieţii 
în aceste zone, dar şi studentelor de 
la universităţile cu profil agricol care 
doresc să-şi dedice cariera acestei 
industrii şi să asigure progresul 
generaţiilor viitoare. Prin intermediul 
programului TalentA, le oferim 
acces la informaţie şi la finanţare, 
dar şi sprijin să-şi dezvolte şi să-şi 
modernizeze afacerea, să o facă 
competitivă, productivă şi creativă.”
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Regulamentul SUR pune 
la zid fermierii români

După multe dezbateri şi 
amânări, Comisia Europeană 
a lansat în data de 22 iunie 
2022, varianta oficială a 
Regulamentului privind Utilizarea 
Sustenabilă a Pesticidelor 
(SUR), care va înlocui Directiva 
privind utilizarea durabilă a 
pesticidelor (SUD), adoptată în 
2009 ca una dintre acţiunile 
ulterioare ale strategiei 
tematice a Comisiei privind 
utilizarea durabilă a pesticidelor. 

Prin Directivă, statele membre 
au fost obligate să pună în 
vigoare dispoziţiile naţionale care 
transpun SUD în dreptul lor intern 
până la 26 noiembrie 2011. 
În baza gradului şi modului de 
implementare a Directivei la nivel 
naţional, Comisia a considerat 
că este oportun să realizeze o 
evaluare de rezultat, efectuată 
şi ca o evaluare back-to-back  
(încorporează o evaluare a 
impactului). Comisia a transmis 
că datele colectate în cadrul 
acestei evaluări stau la baza 
redactării noului cadru legislativ 
privind utilizarea pesticidelor la 
nivelul Uniunii. Acesta se doreşte 
a fi unul dintre instrumentele 

de implementare a obiectivelor 
ale Strategiei ”Fark to Fork”.
Din punct de vedere material, 
Comisia a adoptat o poziţie 
de forţă: a optat pentru un 
Regulament care înlocuieşte o 
Directivă, iar asta presupune 
o diferenţă de abordare din 
punct de vedere al alinierii şi 
raportării la dreptul naţional al 
fiecărui stat; spre deosebire de 
Directivă, Regulamentul se va 
aplica întocmai în legislaţia ţării.

Conform noi versiuni lansate 
de Comisie, articolul 5 a fost 
modificat, conţinând acum două 
componente ale obiectivului de 
reducere: Obiectiv ”Intensitate 

” şi Obiectiv ”Utilizare şi risc”. 
Conform Obiectivului de 
intensitate, ţintele de reducere 
se încadrează între 35% (statele 
a căror medie de consum în 
intervalul 2015-2017 este mai 
mică de 70% raportat la media 
U.E) şi 65% (statele a căror 
medie de consum în intervalul 
2015-2017 mai mare de 140% 
raportat la media U.E). Există 
şi o ţintă intermediară, de 50% 
pentru acele state a căror medie 
de consum în intervalul 2015-
2017 se situează între 70 % 
şi 140 % din media Uniunii.
La acest obiectiv, România 
trebuie să reducă cu 35 de 
procente consumul de pesticide, 
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întrucât se situează sub media 
U.E ca nivel a consumului.

Obiectivul de ”Utilizare şi risc” 
îşi propune să penalizeze sau, 
după caz, să recompenseze 
în funcţie de comportamentul 
statelor membre cu privire 
la consumul de pesticide. 
Comisia a ales ca repere de 
evaluare a fluctuaţiilor de 
consum, compararea consumului 
din intervalul 2011-2012-2013 
cu cel din 2015-2016-2017. 
Pentru statele care înregistrat 
o scădere, Comisia a introdus 
un coeficient de bonificare: ”în 
cazul în care un stat membru a 
realizat o reducere mai mare a 
utilizării şi a riscului produselor 
chimice de protecţie a plantelor 
decât media Uniunii între media 
anilor 2011, 2012 şi 2013 şi 
media anilor 2015, 2016 şi 
2017, o cifră care se stabileşte 
scăzând din 50% diferenţa 
dintre reducerea realizată şi 
reducerea medie a Uniunii”. 
Diametral opus, în cazul în 
care statul membru a raportat 
o creştere, se va aplica un 
coeficient de penalizare, sub 
rezerva că ţinta maximă 
de reducere a pesticidelor 
nu poate depăşi 70%: 
”în cazul în care un stat membru 
a crescut utilizarea şi riscul 
produselor chimice de protecţie a 
plantelor sau a realizat o reducere 
mai mică decât media Uniunii 
între media anilor 2011, 2012 şi 
2013 şi media anilor 2015, 2016 şi 
2017, cifră care se stabileşte prin 
adăugarea la 50% a diferenţei 
dintre reducerea sau, după caz, 
sporul realizat şi reducerea medie 
a Uniunii, dar fără a depăşi 70%.” 

Conform Regulamentului, 
Statele Membre trebuie să 

stabilească un procent de 
reducere situat între cele 
două obiective, astfel:
•  ţinta minimă de reducere nu 

poate fi mai mică de 35%
•  ţinta maximă de reducere nu 

poate fi mai mare de 70%.

Alianţa pentru Agricultură 
şi Cooperare, împreună cu 
statele membre Copa-Cogeca, 
a făcut numeroase demersuri 
către organizaţiile europene, 
dar şi cele naţionale pentru 
a trage un semnal de alarmă 
asupra impactului pe care îl 
va avea acest Regulament 
asupra agriculturii româneşti. 
Prin lobby-ul întreprins, a reuşit 
să convingă Comisia Europeană 
să ia în considerare consumul 
actual al statelor membre în 
stabilirea ţintelor de reducere 
şi nu aplicarea unui procent 
standard de reducere fără a se 
ţine cont de particularităţi.

Un prim pas a fost făcut prin 
ajustarea corespunzătoare 
a textului Regulamentului, 
însă nu este suficient. 
În lumina noilor prevederi, 
România trebuie să reducă 
cu 35% consumul de 
pesticide (calculat ca fiind 
media anilor 2015-2016-2017, 
conform prevederilor din 
Regulament) până în 2030.
La un calcul estimativ, dacă 
media 2015-2017 este de cca. 
0,640 kg/ha, România trebuie 
să atingă, în 2030 un consum 
de 0,416 kg/ha, ceea ce este 
insuficient, având în vedere că 
pentru o producţie competitivă 
la nivel european este nevoie 
de minimum 1.5 kg/ha.

Strategiile Pactului Verde sunt 
strategii cu bază politică, prin 

urmare reprezentanţii Alianţei 
solicită, din nou, sprijinul 
autorităţilor naţionale şi 
reprezentaţilor de la Bruxelles: 
este necesară o implicare mai 
mare a politicului, care să 
retransmită mesajul fermierilor 
români către Vicepreşedintele 
Frans TIMMERMANS: România 
nu se poate alinia la aceste ţinte 
de reducere a pesticidelor fără 
a avea la dispoziţie alternative 
eficiente de combatere a 
dăunătorilor, la preţuri accesibile! 

Solicităm sprijin şi implicare din 
partea politicienilor şi autorităţilor 
din România, mai ales că 
dinspre conducerea Comisiei 
Europene (filiera socialistă) 
vin semnale puternice că se 
doreşte implementarea pactului 
verde fără a ţine cont de crizele 
intervenite şi repercusiunile 
asupra fermierilor şi sectorului 
agroalimentar condamnându-i 
pe fermierii români la lipsă de 
competitivitate atât în cadrul 
pieţei unice, dar mai ales  faţă 
de fermierii din state terţe.  

Cele 4 organizaţii profesionale 
din agricultură, industrie 
alimentară şi servicii conexe, 
reunite informal în Alianţa 
pentru Agricultură şi Cooperare, 
însumează aproximativ 3500 
de membri care lucrează 
o suprafaţă totală de 2,5 
mil ha, la care se adaugă 
1,5 mil ha echivalentul 
UVM aferent zootehniei, pe 
întreg teritoriul României. 
Alianţa cuprinde totodată 
şi membri care activează 
în industria alimentară şi 
cumulează a cifră de afaceri de 
24,2%, respectiv un număr de 
angajaţi de 15,95% din totalul 
sectorului alimentar românesc.
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Syngenta şi Marcoser s-au 
întâlnit cu legumicultorii la Matca

La mijlocul lunii iunie, primul 
eveniment marca Syngenta 
din seria întâlnirilor în ”Turul 
inovaţiei în legumicultură” 
a fost organizat în comuna 
Matca din judeţul Galaţi. 
Împreună cu partenerii 
gazdă de la Marcoser, 
numeroasa echipă de 
la Syngenta a prezentat 
tehnologia de protecţie şi 
nutriţie pentru trei culturi 
în spaţiu protejat: tomate, 
ardei gras şi castraveţi. 

Vedeta evenimentului 
- cultura de tomate
”Pentru combaterea bolilor şi 
dăunătorilor, cea mai bună strategie 
este combaterea integrată, adică 
aplicarea împreună a măsurilor 
agrotehnice, chimice şi biologice, 
a spus în deschiderea prezentării 
Livia Roşu, expert tehnic. Dintre 
cele agrotehnice a enumerat: rotaţia 
culturilor pe cât posibil, minim două 
săptămâni distanţă între cultura 
veche şi cultura nouă, igienizarea 
riguroasă a spaţiilor de cultură 
atât la interior cât şi în afara lor, 
să nu depozităm resturi vegetale 
lângă solarii, fertirigarea echilibrată, 
folosirea plaselor antiinsecte etc. La 
folosirea substanţelor de protecţie - 

aplicarea tratamentelor la acoperire, 
astfel încât planta să fie protejată 
integral; soluţiile biologice se 
aplică în ultima parte a perioadei 
de vegetaţie pentru a ne asigura 
lipsa de reziduuri toxice în fructe.
Pentru controlul manei şi 
alternariozei, Syngenta recomandă 
Carial Star în prima parte a perioadei 
de vegetaţie, urmat de Ortiva Top 
(Carial Star înclocuieşte Ridomilul din 
portofoliul Syngenta). Boli precum 
antracnoza, septorioza, pătarea 
cafenie se pot combate tot cu Ortiva 
Top, sau cu Amistar; specializat 
în controlul făinării este produsul 
Topaz, alături de Ortiva Top şi Taegro. 
Taegro este un fungicid biologic 
în care substanţa activă este o 

bacterie, eficient în controlul făinării 
şi alternariozei în ultima perioadă 
de vegetaţie. Împotriva putregaiului 
cenuşiu se foloseşte Switch, 
maxim trei tratamente pe sezon. 
Pentru bacterioze, 1-2 tratamente 
cu produse pe bază de cupru.
Pentru combaterea dăunătorilor, 
monitorizarea este cheia unei 
strategii eficiente. Capcanele trebuie 
folosite şi urmărite cu atenţie: cele 
galbene lipicioase pentru musculiţa 
albă; cele albastre lipicioase pentru 
monitorizare tripşilor, capcanele 
feromonale pentru monitorizarea 
Tuta absoluta. Aceste capcane 
trebuie schimbate la fiecare 
tratament, pentru o monitorizare 
corectă. La capcanele feromonale 
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ar trebui monitorizat zilnic numărul 
de adulţi capturaţi pentru a avea 
o evaluare cât mai bună a curbei 
de zbor. La Tuta se fac tratamente 
împotriva larvelor, a subliniat Livia 
Roşu, iar împotriva adulţilor se fac 
tratamente seara, cu produse din 
grupa piretriozilor pentru reducerea 
populaţiei. Ca strategie, împotriva 
tripşilor se aplică Minecto Alpha, 
atât prin instalaţia de picurare 
cât şi foliar. Acesta combate şi 
omida fructelor, musculiţa albă sau 
musculiţa minieră. Apoi tratamentele 
pot continua cu Vertimec. Este 
extrem de importantă schimbarea 
grupelor chimice de produse, atât 
la tripşi, cât şi la musculiţa albă 
sau Tuta. În cazul musculiţei albe 
sau a afidelor sunt recomandate 
tratamentele cu săpun lichid seara 
(din cauza depunerii de rouă de 
miere), iar dimineaţa aplicarea 
insecticidului. La fel şi la trips, 
dăunător polifag care de obicei stă 
în locuri greu accesibile substanţelor 
este recomandat ca în soluţia de 
stropit să se adauge un îndulcitor. 
Acarienii şi insectele minatoare 
se combat cu Veritmec. La Tuta 
absoluta se pare că a apărut o 
schimbare în biologia insectei 
din cauza creşterii temperaturilor 
din sezonul rece: se crede că 
a început să ierneze. Împotriva 
acesteia monitorizarea zborului 
adulţilor este o parte esenţială a 
strategiei de combatere. Cele mai 
multe tratamente trebuie aplicate 
asupra larvelor, pentru că adulţii 
nu se hrănesc. Soluţii: Minecto 
Alpha, apoi Affirm 3 tratamente pe 
perioada de vegetaţie, respectând 
indicaţiile etichetei pentru că este 
un dăunător care dezvoltă foarte 
repede fenomenul de rezistenţă. 
Nematozii din cultura tomatelor 
se combat cu Tervigo, care are 
avantajul că timpul de pauză este 
zero deoarece acţionează local, 

nu este preluat de plante. De anul 
acesta s-a omologat produsul 
Force 1,5 G pentru combaterea 
viermilor sârmă şi biostimulantul 
Isabion pentru vigoare şi rezistenţă 
împotriva stresului abiotic 
(temperaturi excesive, grindină, 
îngheţ) 3 litri/ha prin irigarea prin 
picurare sau 2 litri /ha foliar. 

Despre nutriţia plantelor a vorbit 
Cătălin Petrache, director dezvoltare 
Marcoser, care a subliniat în repetate 
rânduri importanţa unui plan de 
fertilizare bine pus la punct încă 
din faza de răsad. La Marcoser au 
folosit Sprintene şi SalWax CA până 
la repicat, iar după, au aplicat un 
mix de produse care să stimuleze 
atât vigoarea şi dezvoltarea 
armonioasă a plantei, cât şi 
sistemul imunitar al acesteia: pe 
lângă primele două, s-a mai folosit 
Alcaplant, Econatur HD MicrosPlus, 
Codicobre, Codiorgan A50Agroxilato 
Fe, Poligreen mix Floramec pentru 
inducerea bobocilor florali etc. 
La plantare este nevoie ca stresul 
să fie minim: mixul de produse care 
s-a aplicat şi la răsad, alături de acizi 
humici şi fulvici şi un biostimulator 
organic, mai ales atunci când sunt 
fluctuaţii mari de temperaturi cum 
au fost şi în această primăvară. Pe 
parcursul dezvoltării se aplică atât 
produse NPK (gama UltaSol şi gama 
EcoNatur), Codifrost produs pentru 
combaterea stresului provocat 
de variaţii mari de temperaturi. 
La înflorire, pe lângă produse cu 
calciu, se pot adăuga cele din gama 
Floramec prin sistemul de irigare la 
2 săptămâni, plus microelemente. 
La fructificare se schimbă raportul 
NPK, unde e necesar mai mult 
potasiu din produse precum: 
AgroxilatoK; la pârgă un produs 
precum Polifruit K50 ajută la 
coacere şi uniformitate a fructelor, 
la fel ca şi Calciu foliar din Biorad.

Despre hibrizii plantaţi în loturile 
de la Marcoser a vorbit Vasilică 
Hoarcă, director vânzări seminţe, 
care a prezentat atât hibrizii deja 
recunoscuţi pe piaţă precum 
Ciciu, Panekra sau Sandoline din 
gama de tomate nedeterminate, 
Gravitet sau Devonet dintre cele 
cu creştere semideterminată 
precum şi varietăţi mai puţin 
cunoscute sau încă în testare. 
Dintre tomatele specialităţi (cherry 
şi prunişoare, culori roşii, galbene) 
enumerăm: Gigawak, Oskar, Cherye, 
Oenos, Abbiadori, Paskualeto. 

Ardei gras galben 
şi portocaliu
În combaterea bolilor la ardei 
(mană, alternarioză) director 
vânzări culturi horticole România 
şi Moldova Syngenta a recomandat 
Ortiva Top, iar pentru făinare se 
poate aplica Thiovit Jet, Amistar 
sau Topas; putregaiul cenuşiu este 
combătut tot cu produsul Switch. 
Omida fructelor este unul dintre 
dăunătorii cei mai frecvenţi la 
culturile de ardei şi se combate 
cu Affirm, iar păduchele verde 
al piersicului cu Afinto. Minecto 
Alpha se aplică şi aici împotriva 
unor dăunători ca: musculiţa 
albă, musculiţa minieră sau 
tripşi. Produsul Vertimec, care 
se poate aplica încă din faza de 
răsad, combate acarieni, tripşi sau 
musculiţa minieră. Tervigo se aplică 
împotriva nematodului rădăcinilor. 
Planul de fertilizare al culturii de 
ardei, la fel de complex, a cuprins 
produse ca: Sprinteen, SalWax 
Ca, Alcaplant, Mas-Raiz, Pikalin, 
CodiCobre, gama Ekonatur, Ultrasol 
Magnum etc. Dintre hibrizii de 
ardei gras tip blocky, Syngenta a 
prezentat fructe cu maturare din 
verde în galben sau portocaliu, 
precum Coloreta F1 şi Kaamos 
F1 şi ardeiul iute Sahem. Ro
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Usturoiul - o cultură locală 
care se poate dezvolta

Spania este a doua mare 
exportatoare de usturoi 

din lume, iar locul 1 este 
ocupat de China care are o 

pondere de 70% din piaţa 
mondială. Pe plan european 

Spania este cel mai mare 
producător, alocând anual 
acestei culturi o suprafaţă 

de 30.000 de hectare. 
Suprafaţa medie per fermă 

este de aproximativ 35 
de hectare, iar cea mai 

mare suprafaţă cultivată 
cu usturoi în cadrul 

unei exploataţii agricole 
este de 1.300 ha.

Broch este o companie spaniolă 
specializată în echipamente 
pentru cultivarea şi prelucrarea 
usturoiului, oferind o gamă 
completă de utilaje care permit 
mecanizarea integrală a culturii.
„Compania Broch şi-a început 
activitatea în urmă cu 60 de ani 
iar acum este un brand cunoscut 
în toată lumea. Suntem prezenţi 
în 60 de ţări, inclusiv în România, 
unde suntem reprezentaţi de 
firma Magnus Agro Service. 
Avem un portofoliu complet 
de echipamente şi ne adresăm 
fermierilor mici, medii şi mari. 
Oferim un pachet complet de 
echipamente, dar şi consultanţă”, 
a susţinut Natalia Fedotenko, 
director de vânzări zonal al Broch.
Gama de utilaje Broch pentru 
cultura usturoiului include: buncăre 
de recepţie, sisteme de curăţare 
a căpăţânilor de usturoi, de 
selectare, linii de spart căpăţâni 

şi sortat căţeii, semănători 
mecanice şi pneumatice, maşini 
de recoltat şi utilaje pentru 
depelarea şi tratarea căţeilor de 
usturoi în vederea refrigerării.

În mod tradiţional cultura de 
usturoi implică multă forţă 
manuală. În Europa ţări precum 
Spania şi Franţa au introdus 
mecanizarea, reducând costurile 
cu forţa de muncă şi crescând 
profitabilitatea culturii.
„Oriunde lucrăm observăm tendinţa 
creşterii popularităţii produselor 
locale. Consumatorii cer produse 
locale”, a mai afirmat Fedotenko.
Şi în ţara noastră există o cultură 
a consumului de usturoi românesc, 
consum revigorat poate mai 
mult în ultimul timp datorită 
programului guvernamental de 
susţinere a cultivării usturoiului.
„Printre produsele locale usturoiul 
este o cultură atractivă, pentru că 
poate fi obţinut local, în ferme mici, 
medii şi mari, iar prin introducerea 
mecanizării costurile sunt reduse 
şi se poate obţine un profit bun. 
Reprezentăm cu succes compania 

Broch pe piaţa românească iar la 
ora actuală putem spune că sunt 
câteva ferme în ţară care sunt 
complet echipate pentru cultura 
usturoiului, care au ajuns la un 
nivel ridicat de mecanizare, sortare 
şi tot ce înseamnă munca în 
materie de usturoi. Utilajele au fost 
cerute unul după altul pentru că 
fermierii au văzut că sunt fiabile, 
rezistente şi fac treabă bună”, 
a spus Alexandru Şerbănescu, 
reprezentant Magnus Agro Service.
Referitor la colaborarea pe 
care o are cu Broch, acesta a 
susţinut că există o bună relaţie, 
un feedback bun deoarece 
producătorul este atent la 
nevoile specifice fiecărei pieţe.
„Spre deosebire de usturoiul 
pentru sămânţă spaniol, cel 
românesc are dimensiuni mai mici, 
iar cei de la Broch au adaptat 
utilajele astfel încât să răspundă 
nevoilor fermierilor români. 
Este o companie care se pliază pe 
nevoile cultivatorului, înţelegând 
nevoile lui specifice. În urma 
colaborării cu Broch noi ne-am 
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dezvoltat. Suntem permanent 
alături de fermieri pentru că 
în 30 de ani de experienţă în 
domeniu am învăţat că o relaţie 
bună se clădeşte în timp.”
Firma Magnus Agro Service 
furnizează şi usturoi de sămânţă 
sub formă de căpăţâni cu calibru 
de 50 mm pana la 60 mm. 
Materialul genetic provine de 
la Rainbow Harvest din Spania 
şi este de calitate superioară.
„Usturoiul spaniol are o creştere 
mai rapidă, este semănat din 
toamnă, se apropie de usturoiul 
românesc la gust, în privinţa 
gradului de usturime şi nu 
provoacă arsuri la stomac.”

Referitor la Programul „Usturoiul”, 
Şerbănescu a afirmat că efectele 
acestuia se văd, suprafaţa 
cultivată crescând în ultimii trei 

ani, de la 1.050 ha până la 3.000 
ha, însă suportul acordat de 
statul român trebuia să meargă 
dincolo de sprijinul forfetar 
acordat cultivatorilor prin măsuri 
de susţinere pentru dotarea 
fermelor cu utilaje specifice.
„AFIR a elaborat acum măsuri 
pentru a încuraja prelucrarea 
usturoiului. Consider că mai întâi 
trebuie sprijinite fermele pentru 
a se dezvolta, să se poată dota 
cu utilaje, maşini de semănat şi 
recoltat. Abia atunci când ajungem 
să cultivăm o suprafaţă de 6.000 
- 7.000 ha putem să ne gândim 
şi la procesarea usturoiului în 
România. La ora actuală producţia 
de usturoi românesc ajunge la 6 
t/ha în cultură irigată şi la 3,5 t/
ha în cea neirigată. În Spania 
producţia medie în cultura 
irigată ajunge la 10 - 12 t/ha.

Nu văd în acest moment o strategie 
de dezvoltare. Dacă statul vrea să 
susţină dezvoltarea unei culturi, 
oricare ar fi ea, aceasta trebuie 
să fie coerentă. Întâi trebuie 
pusă prima cărămidă. Nu poţi 
forţa fermierii să vândă marfa 
până la o anumită dată, aşa cum 
se întâmplă în cazul tomatelor 
sau usturoiului. Trebuie să fie 
stabilită o perioadă mai mare 
de vânzare, nu să fie scoasă pe 
piaţă toată marfa în acelaşi timp 
pentru că preţul va scădea.
Sunt de părere că statul ar trebui 
sa susţină acum mai degrabă 
măsurile care vizează depozitarea 
sau mecanizarea recoltării 
usturoiului decât procesarea 
acestuia pentru că nu am 
ajuns încă la acest nivel”, a mai 
afirmat Alexandru Şerbănescu, 
reprezentant Magnus Agro Service. A
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Staţiunea Pomicolă Băneasa îşi 
reafirmă locul pentru zona de sud a ţării

După ce terenurile 
Staţiunii, împreună cu 
colecţia naţională de 
specii termofile, au fost 
pierdute aproape în 
totalitate, o parte din 
ceea ce s-a putut salva, 
plus alte câteva specii au 
fost relocate la Moara 
Domnească. Tânăra 
echipă de la Staţiune, în 
frunte cu directorul Viorel 
Oltenacu, a organizat 
împreună cu Secţia de 
Horticultură de la ASAS 
un eveniment prin care să 
facă cunoscute noile sale 
proiecte: ”Pomicultura 
4.0. Cercetare-
Dezvoltare-Inovare”. 

Un aspect important remarcat 
după încheierea primului exerciţiu 
financiar prin submăsura 4.1.a a 
fost faptul că mare parte dintre 
proiectele de înfiinţare de livezi 
s-au realizat în zona de câmpie 
mai degrabă, decât în cea colinară. 
De aceea Staţiunea de la Băneasa 
revine ca un centru important 
de cercetare şi consultanţă. 
De altfel, şi Mihai Coman, 
directorul ICDP Mărăcineni, a 
subliniat că ”Submăsura 4.1 a a 
fost liberă, nu s-au impus specii 
sau zone, de aceea cele care 
domină acum sunt suprafeţele 
de afin, alun şi nuc”, cu tendinţă 
de creştere a celor de cireş. 

El a ţinut să puncteze şi faptul 
că reţeaua de cercetare pomicolă 
este prima care a elaborat un 
plan tematic pentru perioada 
2021-2027 şi că grupa de 
ameliorare genetică păstrează 
experienţele pe specii termofile 
la cais, piersic şi nectarin, 
colecţiile şi crearea de soiuri. 
Odată cu mutarea staţiunii către 
Moara Domnească, a preluat 
tematica pentru arbuşti fructiferi 
care să fie dezvoltată şi pentru 
zona de câmpie. Din 2019 a 
fost introdus şi dudul ca specie 
eligibilă, motiv pentru care 
Staţiunea Băneasa dezvoltă un 
proiect dedicat nu doar producerii 

de frunze, ci şi de fructe, dată 
fiind valoarea lor terapeutică 
şi tendinţa de fi introduse pe 
piaţă în magazine specializate.
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Ambiţia de a avea 
soiuri autohtone din 
specii termofile
În 2018 au început tăierile la 
Băneasa, în încercarea de a 
stimula noi creşteri la livezile 
rămase în picioare şi care 
nu au mai fost întreţinute. 
Din colecţia de peste 360 de 
varietăţi, s-a reuşit să se extragă 
doar 30 de soiuri de cais, ”restul 
fiind pierdute definitiv din cauza 
retrocedării şi defrişării de către 
noii proprietari” a spus Damian 
Dragomir, directorul ştiinţific. 
”Este o colecţie de valoare, 
germoplasmă pentru noile 
soiuri ce vor fi create aici, în 
noile condiţii climatice.” 
Aşa cum a spus şi tânăra 
cercetătoare Ailin Moloşag în 
prezentarea sa, ”soiurile dau 
randamente maxime de obicei în 
locurile în care au fost create, de 
aici nevoia de a dezvolta soiuri 
autohtone. Soiul este extrem de 
important din punct de vedere 
economic, fiind mijlocul de 
producţie capabil să valorifice 
condiţiile pedoclimatice dintr-
un areal şi să asigure producţii 
de calitate. În acest sens devine 
foarte important fondul propriu 
de germoplasmă ca sursă de 
gene care va duce la rezultatele 
dorite în procesul de ameliorare.”

Acelaşi lucru este urmărit şi la 
specia dud, atât din varietăţi cu 
fructul alb cât şi cu fructul negru.
La soiurile de cais se încearcă noi 
forme de conducerea coroanei, 
sistem de cultură superintensiv 
la diferite distanţe de plantare. 
Se testează şi din punct de 
vedere economic dirijarea şi 
costurile de întreţinere a coroanei, 
la fel la piersic şi nectarin. 
Experienţa va dura cca 7 ani 
pentru a vedea cât de profitabil 
este sistemul superintensiv la 
cais. Anul acesta s-au introdus 
în cultură şi câteva specii 
considerate ”exotice”: smochin, 
kaki, jujuba şi moşmon (specie 
ancestrală reluată în cultură). 
La mur se încearcă un sistem 
cu agrotextil pentru a reduce 
cantitatea de buruieni. 
Sunt şi experienţe cu modelarea 
terenului în coame pentru 
diminuarea excesului de apă 
din primăvară comparativ 
cu terenul plan, portaltoi cu 
înrădăcinare adâncă versus 
portaltoi cu înrădăcinare mai 
superficială, sistem irigat/neirigat.

Proiecte digitale 
în pomicultură
Firmele specializate în tehnologii 
digitale, Bea Consulting, 
Custer Inventikus şi echipa 
proiectului RoboFermier au 
propus diverse soluţii. 
De la staţii meteo, diverşi senzori 
care măsoară o multitudine de 
parametri ai apei pentru irigat, 
atmosferă, calitatea solului, la 
drone şi avioane care să detecteze 
atacul incipient al agenţilor 
patogeni la roboţi modulari 
care să poată executa operaţii 
repetitive (tăiat iarbă, stropit 
pomi local, scanat pomi), toate 
au fost prezentate în ateliere 
specializate, cu demonstraţii 

live în câmpul experimental 
de la Moara Domnească.

Pomicultura ecologică
Echipa de la Băneasa are alocată 
o suprafaţă de 6.200mp pentru 
experienţe în domeniul agriculturii 
ecologice, dată fiind cererea 
crescândă de proiecte, dar şi lipsa 
de consultanţă de specialitate 
în domeniu. Speciile plantate 
momentan sunt: aronia, zmeur, 
goji, piersic, prun, cireş, cais.  
Aici, compania Syngenta a 
adus trei produse ecologice. 
Primul este Isabion un 
biostimulator pe bază de 
aminoacizi, care ajută plantele 
să treacă peste momentele de 
stres, condiţii de fenomene meteo 
neprevăzute; creşte fertilitatea 
şi capacitatea de reproducere, 
îmbunătăţeşte activitatea 
bacteriană din sol şi nutriţia 
plantei. Este omologat pentru 
măr, păr, cireş, piersic şi legume. 
Coprantrol Duo este un fungicid 
de contact cu acţiune puternic 
preventivă de tip multi-site, 
care conţine două forme de 
cupru cu acţiune sinergică: 
hidroxid şi oxiclorură de cupru. 
Al treilea produs, Taegro, este 
bazat pe microorganisme (Bacillus 
amyloliquefaciens) şi are un mod 
de acţiune deosebit: amidonul 
din compoziţie este baza de 
hrănire pentru sporii ciupercii 
care se înmulţeşte şi acoperă 
frunza, eliberând concomitent o 
substanţă cu rol de protecţie.
Compania Norofert, reprezentată 
de Daniel Tabacu, a venit cu 
o gamă largă de produse bio 
atât pentru culturile de grâu şi 
floarea soarelui, cât şi dedicate 
pomiculturii: fertilizanţi, fungicide, 
insecticide care combat atât 
patogeni de pe plante cât şi a 
celor care se transmit prin sol. Ro
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Producătorii din vest protestează împotriva 
importului de fructe din Republica Moldova

Piaţa europeană nu are nevoie 
de merele moldovenilor. Două 

mari federaţii din Franţa 
avertizează în privinţa unui 

potenţial foarte mare de 
destabilizare a pieţelor de 

fructe. Asociaţia Franceză de 
Mere-Pere (ANPP) şi Federaţia 
Franceză a Producătorilor de 

Fructe (FNPF) s-au sesizat 
cu privire la propunerea de 

reglementare a Comisiei 
Europene de creştere 

a importurilor de fructe 
şi legume din Moldova, 

fără taxe, în Europa. 

Dacă, la prima vedere, intenţia 
pare lăudabilă (sprijinirea 
economiei moldoveneşti afectată 
de războiul din Ucraina), ANPP 
şi FNPF avertizează despre 
o potenţială destabilizare a 
pieţelor europene, şi în special 
a pieţei merelor, se arată într-
un comunicat publicat de 
fnpfruits.fr. pe 16 iunie. 
Această propunere de regulament 
prezentată de Comisia Europeană 
intenţionează să dubleze, pentru 
un an, cantităţile de prune, 
struguri de masă, mere, roşii, 
cireşe, usturoi şi suc de struguri 
scutite de taxe vamale la import 
în Uniune. Potrivit comisarului 
european pentru comerţ, Valdis 
Dombrovskis, acest acces mai 
facil pe piaţa europeană pentru 
aceste produse agricole ar trebui 
să permită Republicii Moldova 
„să-şi redirecţioneze fluxurile 
comerciale afectate de război”.
ANPP şi FNPF alertează Ministrul 
Agriculturii şi Suveranităţii 

Alimentare, precum şi Comisia 
Europeană asupra riscului 
pe care îl reprezintă această 
reorientare a fluxurilor. 
Piaţa europeană a merelor 
în special, abia echilibrată, 
ar putea fi destabilizată în 
segmentele sale „măr de masă” 
şi „măr de desert”, chiar şi cu 
fluxuri de intrare reduse. 
Într-adevăr, ţările membre ale 
Uniunii, precum Polonia, deja 
penalizate de închiderea pieţei 
ruseşti, sunt foarte susceptibile 
să se reorienteze către punctele 
de desfacere din Occident. Mai 
mult, susţin francezii, mărul 
lor nu are nevoie de o nouă 
concurenţă, deşi suferă deja 
de o lipsă de competitivitate 
agravată de creşterea costurilor 
de producţie şi de dificultăţi reale 
în cucerirea locurilor de export.
ANPP şi FNPF solicită o 
monitorizare atentă a pieţelor şi 
respectarea strictă a aspectului 
provizoriu al acestei măsuri. 
În plus, această măsură 
întăreşte necesitatea identificării 

originii produselor agricole 
pentru consumatorul final, 
indiferent de metoda şi forma 
de comercializare a merelor. 
Condiţiile de producţie din Franţa 
se bazează într-adevăr pe agro-
ecologie, iar constrângerile şi 
standardele franceze (europene) 
pe care pomicultorii se străduiesc 
să le respecte nu sunt comparabile 
cu standardele moldoveneşti. 
Consumatorii trebuie să fie 
foarte bine informaţi despre 
acest lucru, avertizează cele 
două mari organizaţii franceze.

ANPP este asociaţia franceză a 
producătorilor de mere şi pere. 
Acesta reuneşte 300 de 
membri reprezentând 1.400 
de producători prin organizaţii 
ale producătorilor, producători 
independenţi, expeditori şi 
centre de experimentare. Este 
responsabilă pentru producţia a 
circa1.000.000 de tone de mere 
şi 50.000 de tone de pere, pe 
lângă piersici, nectarine şi caise. 
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Farm Conect – o platformă de interacţiune 
între actorii din piaţa de profil

Peste 70 de companii care 
activează în domeniul tehnicii 
agricole, al digitalizării, irigaţiilor, 
furnizării de inputuri sau 
în industria de pesticide şi 
îngrăşăminte chimice au dat 
curs invitaţiei şi s-au prezentat 
cu standuri atractive, menite să 
faciliteze schimbul de informaţii.
Firme precum NHR Agropartners, 
APAN Agriculture, APH Group, 
Dicor Land, Agrialianţa, Agromec 
Ştefăneşti sau Sigma şi-au 
prezentat oferta de utilaje şi 
maşini agricole performante. 
NHR Agropartners s-a prezentat 
cu principalul brand pe care îl 
reprezintă pe piaţă, respectiv 
Deutz-Fahr, aducând tractoare 
din game diferite de putere 

şi diferite specificaţii, precum 
şi combine Deutz-Fahr care 
răspund nevoii fermierilor de a 
recolta eficient şi fără pierderi.

În privinţa sistemelor de irigaţii, 
Netafim a prezentat soluţiile 
sale de irigare prin picurare, 
compania fiind lider global 
în acest segment. Totodată, 

La târgul Farm Conect, 
organizat de Asociaţia 

Producătorilor de Porumb 
din România la jumătatea 

lunii iunie la Slobozia, 
fermierii vizitatori au avut 

ocazia să vorbească cu 
reprezentanţii companiilor 

prezente la expoziţie 
despre ofertele şi 

noutăţile din portofoliu, 
să facă schimb de 

experienţă şi să asiste 
la conferinţele cu teme 

de interes pentru dânşii 
precum bursa de carbon, 
tehnologiile conservative, 

irigaţiile, gestionarea 
riscurilor în agricultură.
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Serv Class Irigaţii le-a propus 
fermierilor diferite echipamente 
de irigat pentru securizarea 
producţiilor agricole.

Din domeniul îngrăşămintelor 
chimice am remarcat prezenţa 
a mai multor companii. Yara, 
de exemplu, a prezentat unul 
dintre produsele sale eficiente, 
şi anume YaraVita Biotrac, 
un fertilizant foliar care ajută 
plantele să treacă peste stresul 
hidric şi să se dezvolte rapid. 
CICH Năvodari a prezentat 
gama NG, a îngrăşămintelor pe 
bază de azot sau complexe cu 
degajare controlată a părţii de 
azot, precum şi gama Amesal, 
care reprezintă îngrăşămintele 
pe bază de fosfor sau complexe 
cu potenţiator de fosfor.

În cadrul târgului s-a remarcat 
şi standul Agricost Aldahra 
care în urma parteneriatului cu 
compania marocană cu capital 
de stat OCP – cel mai mare 
producător de îngrăşăminte 
pe bază de fosfaţi, a înfiinţat 
o societate mixtă, respectiv 
SEEFCO, pentru importul, 
depozitarea şi comercializarea 
de îngrăşămite chimice în 
România şi în ţările învecinate.
Alte companii din domeniul 
fertilizanţilor prezente la târg 
amintim: Borealis, Ameropa, 
Norofert, Rofert, etc.

Printre firmele care au 
prezentat tehnologii digitale 
s-a numărat şi Vantage, 
iar o noutate în portofoliul 
său sunt dronele şi roboţii 
autonomi. Specialiştii firmei 
au explicat fermierilor pentru 
ce lucrări se pretează aceste 
tehnologii şi cu ce rezultate.

Firma Agricloud le-a propus 
agricultorilor soluţia digitală pe 
care a dezvoltat-o şi care le oferă 
o radiografie completă a fermei.
În cadrul târgului vizitatorii au 
aflat si despre aplicaţia Ogor care 
furnizează informaţii cu privire 
la evoluţia culturilor, istoricul 
fermei, rezerva de umiditate 
din sol, date meteorologice 
istorice şi actualizate, etc.

Compania FMC a promovat 
aplicaţia Arc™ farm intelligence 
- un program digital oferit gratuit 
cultivatorilor de porumb pentru 
monitorizarea dăunătorilor 
Ostrinia nubilalis (sfredelitorul 
porumbului) şi Helicoverpa 
armigera (omida fructificaţiilor), 
în urma acestui lucru fiind 
emise mesaje de atenţionare 
de zbor intens al adulţilor, 
precum şi buletine de avertizare 
pentru efectuarea tratamentului 
acolo unde se impune.

O altă tehnologie pentru 
agricultura de precizie, 
respectiv Granular Link, a 
fost lansată de compania 
Corteva Agriscience chiar în 
cadrul târgului Farm Conect.
„Este cea mai nouă inovaţie a 
companiei, a fost prezentă pilot 
în 11 ferme din ţară, dar astăzi 
o lansăm oficial pe piaţa din 
România astfel încât fermierii 
interesaţi să poată descărca 
aplicaţia şi să îi ajute în 
activitatea pe care o desfăşoară”, 
a spus Maria Cîrjă, director de 
marketing Corteva Agriscience 
România şi Republica Moldova.
Granular Link aduce valoare 
prin hărţi pentru însămânţarea 
cu precizie, imagini satelitare 
zilnice de înaltă rezoluţie, 
aplicaţii de fertilizare şi 
fungicide şi o caracteristică 
unică a datei de recoltare a 
porumbului pentru siloz.
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La standul companiei americane 
fermierii au aflat şi despre oferta 
de seminţe pentru culturile de 
rapiţă si cereale păioase.
„La cultura de rapiţă vârfurile 
noastre de lance sunt hibrizii 
PT 303 şi PT 298, iar în privinţa 
protecţiei fitosanitare amintesc 
cunoscutul erbicid Galera Super, 
dar şi noul produs Korvetto, cu 
aplicare în primăvară pentru 
distrugerea buruienilor. Pentru 
combaterea bolilor şi dăunătorilor 
recomandăm fungicidul Capartis, 
respectiv insecticidul Inazuma.
La cultura de cereale 
păioase pregătim campania 
de însămânţare oferind un 
biostimulator eficient pentru 
tratamentul seminţelor 
şi, bineînţeles, erbicidul 
Bizon destinat combaterii 
buruienilor în toamnă. 
A devenit deja o practică 
în rândul fermierilor să 
combată buruienile încă din 
toamnă, în mod special pe 
cea mai păgubitoare, anume 
Veronica, care în primăvară 
este mult mai greu de distrus”, 
a mai spus Maria Cîrjă.

Despre protecţia culturii 
de cereale păioase ne-a 
vorbit şi Gabriela Dragoş, 
specialist Syngenta.
„Avem în portofoliu un erbicid 
nou, Boxer, cu aplicare în 
preemergenţă, în toamnă. 
Produsul ajută la un control 

eficient al buruienilor pe tot 
ciclul de vegetaţie, pornind încă 
de la răsărire. Recomandăm o 
erbicidare în toamnă, urmată 
de o corecţie în primăvară, cu 
produse precum Axial, Axial 
One sau chiar Avoxa dacă 
sunt probleme cu Bromus sau 
Veronica. Astfel avem un program 
optim şi aş spune complet 
pentru controlul buruienilor.
Prin erbicidarea în toamnă 
se asigură culturii un start 
foarte bun, fără buruieni şi, 
nu în ultimul rând, vorbim 
despre o flexibilitate mai mare 
în primăvară la efectuarea 
tratamentelor pentru că atunci 
fermierii sunt poate presaţi de 
alte lucrări care trebuie efectuate 
sau vremea nu le permite să intre 
în câmp la momentul optim.
Prin erbicidarea în toamnă 
ne asigurăm că aceste lucruri 
sunt gestionate mai bine.”
Pentru protecţia seminţelor 
de cereale păioase compania 
Syngenta recomandă tratamentul 
acestora cu produse precum 
Vibrance Duo sau Celest Extra, 
care au acţiune fungicidă, sau cu 
insectofungicidul Austral Plus.
Despre târgul Farm Conect, 
Gabriela Dragoş a declarat: 
„Ne face plăcere să fim alături 
de APPR, cu care avem un 
parteneriat puternic, în care 
credem şi pe care îl dezvoltăm 
de ceva timp. Acest târg 

reprezintă o ocazie ideală de 
a ne reconecta unii cu ceilalţi 
după o perioadă mai dificilă şi 
să purtăm discuţii cu fermierii 
într-un cadru mai relaxat.”

În materie de seminţe am stat de 
vorba cu Doriana Niţu, director 
general al KWS Seminţe.
„Pentru noi acest eveniment este 
important din două motive: unul 
pentru că ne aflăm într-o zonă 
cu mare potenţial agricol, cu 
tradiţie, iar al doilea este faptul 
că noi, KWS, ne-am început 
activitatea în urmă cu 20 de 
ani chiar din judeţul Ialomiţa, 
în inima Bărăganului; suntem 
mai mult decât onoraţi să fim 
astăzi prezenţi aici şi să oferim 
fermierilor informaţii despre 
genetica KWS, despre ultimele 
creaţii în ameliorare obţinute 
în România, în propria staţiune 
şi serviciile digitale pe care le-
am dezvoltat în ultimii ani.
Faptul că avem propria staţiune 
de cercetare şi ameliorare ne-a 
ajutat să fim lângă fermieri şi să 



1-14 iulie 2022 291-14 iulie 202228 www.agrimedia.ro www.agrimedia.ro



1-14 iulie 2022 311-14 iulie 202230 www.agrimedia.ro www.agrimedia.ro

poziţionăm corect hibrizii, încă 
din faza de testare, în funcţie 
de grupele de maturitate, de 
cerinţele şi criteriile fermierilor, 
iar rezultatele vorbesc de la sine. 
De aceea reuşim să trecem cu 
toţii peste acele perioade dificile 
de secetă extremă pentru că 
atunci este greu să răzbaţi.”

Compania Agrii România 
s-a prezentat la târgul Farm 
Conect cu o serie de produse 
şi servicii dedicate fermierilor. 
Despre acestea ne-a vorbit 
Felicia Amzarescu, marketing 
manager în cadrul firmei.
„Avem un portofoliu bogat, atât 
de produse de protecţia plantelor, 
cât şi de seminţe exclusive 
reunite sub brandul Atlas. Pe 
lângă acestea, oferim serviciul 
digital Rhiza, care ajută foarte 
mult fermierii la monitorizarea 
culturilor agricole, serviciul 
Solvita pentru monitorizarea 
solului şi care ce se adresează 
agriculturii sustenabile, precum 
şi serviciul de analiză foliară. 
Agrii reuşeşte să vină şi în 
întâmpinarea micului fermier 
cu produse şi servicii, având 
în toată ţara atât fitofarmacii 
proprii, cât şi partenere.
În relaţia noastră pe care o 
avem cu fitofarmaciştii, am 
lansat în toamnă programul 
„Agrii promovează succesul”, 
un program complex prin 
care răsplătim fidelitatea.

Participarea la târg este foarte 
importantă pentru noi deoarece 
putem să interacţionăm cu 
fermierii care vin la acest 
eveniment, le putem prezenta 
produsele şi serviciile Agrii şi 
pot afla de la noi detalii tehnice 
pentru orice cultură de interes.”

Mihaela Radu, director de 
marketing Naturevo, ne-a vorbit 
despre importanţa practicării 
unei agriculturi sustenabile 
şi integrarea în schemele de 
tratament a unor produse 
mai prietenoase cu mediul 
înconjurător şi nu numai.
„Având în vedere subiectele pe 
care acest târg le abordează, 
am considerat mai mult decât 
benefică prezenţa noastră aici 
pentru că de foarte mulţi ani 
insistăm pentru o agricultură 
sustenabilă, cu practici 
agricole care să ajute mediul 
şi solul, şi care să conducă în 
final la o producţie bună. 
Ştiu că în rândul fermierilor există 
mitul că nu se poate obţine o 
producţie mare dacă se practică o 
tehnologie curată, dar suntem în 
piaţă pentru a demonstra ca poţi 

face o astfel de agricultură, care 
să ajute solul şi mediul, şi în care 
nivelul producţiilor să rămână 
acelaşi sau chiar să crească.
Am expus câteva produse de 
mare interes pentru fermieri 
şi aş dori să remarc produsul 
Evoright Plus, un adjuvant 
folosit pentru corecţia calităţii 
apei pentru tratamente. 
Fermierii din România 
achiziţionează produse de 
protecţia plantelor de o 
calitate excepţională dar din 
cauza calităţii slabe a apei 
pentru prepararea soluţiei 
de stropit efectul acestora 
este mult diminuat.
Oferim diferite tipuri de fertilizanţi 
foliari pe care fermierii îi cunosc 
foarte bine dar doresc să vorbesc 
despre noul produs intrat în 
portofoliu şi anume Basfoliar 
Kelp O - ce are la bază kelp 
extras dintr-o algă marină, 
Ecklonia maxima, important 
pentru plante mai ales în condiţii 
de stres; aş vrea să amintesc 
încă două produse: Calciprill 
şi Novatec, primul fiind un 
ameliorator al solului prezent 
în portofoliul nostru de mai 
mult timp şi fără de care nu se 
prea pot obţine producţii bune, 
iar al doilea un îngrăşământ 
complex pentru startul culturilor.
În încheiere pot să spun 
că fermierii se pot baza pe 
parteneriatul cu Naturevo 
pentru că avem soluţii integrate 
pentru toate culturile agricole.”
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Tehnologia de recoltare a 
principalelor plante cerealiere
Tehnologia de recoltare 
a grâului de toamnă
Momentul optim de recoltare 
este la maturitatea deplină, când 
umiditatea boabelor ajunge la 14-
15 %, iar recoltatul are loc fără 
pierderi şi producţia se păstrează 
în bune condiţii. (Gh. Matei). 
De obicei, recoltatul se începe 
atunci când boabele au 17-18 
% umiditate, pentru grăbirea 
recoltatului şi evitarea pierderilor prin 
scuturare (din cauza supracoacerii 
sau a vremii nefavorabile). 
Durata optimă a recoltării este 
de 5-6 zile în zonele uscate şi 
6-8 zile în zonele mai umede.
Se poate recolta direct din lan, cu 
combinele de cereale de păioase 
(boabele sparte nu trebuie să 
depăşească 2%) şi o puritate cât 
mai ridicată (se reglează turaţia 

bătătorului şi distanţa dintre bătător 
şi contrabătător). Loturile semincere 
se recoltează la 14 % umiditate.
În situaţii deosebite, când lanurile de 
grâu sunt puternic îmburuienate sau 
căzute, se poate apela la recoltarea 
divizată (în două faze), care constă 
în tăierea plantelor la înălţimea de 
15-20 cm şi lăsarea lor în brazdă 
pentru câteva zile în vederea uscării 
şi ulterior se batozează cu combina 
prevăzută cu ridicător de lan.
După recoltare, paiele rămân pe 
sol în brazda continuă în vederea 
uscării. La intervale de 2-3 zile 
acestea sunt presate sub formă 
de baloţi cu instalaţii mecanice 
speciale şi se eliberează terenul.
Noile tipuri constructive de combine 
autopropulsate au prevăzut la partea 
finală un dispozitiv pentru tocarea 
şi împrăştierea pe sol a paielor. 

Acestea vor fi încorporate în sol cu 
lucrarea de bază, împreună cu mici 
cantităţi de azot pentru favorizarea 
mineralizării materiei organice.
Arderea paielor este total INTERZISĂ!
Nivelul producţiilor obţinute la grâu 
variază în funcţie de zona de cultivare, 
capacitatea productivă a soiurilor şi 
tehnologia aplicată, fiind, de regulă 
cuprinse între 3.000-7.000 kg/ha.
În România, producţiile medii 
au variat foarte mult din cauza 
influenţei condiţiilor climatice 
de la un an la altul.

Tehnologia de 
recoltare a secarei
Epoca de recoltare a secarei se 
situează calendaristic cu circa 7-10 
zile înaintea grâului de toamnă. 
Datorită faptului că secara înfrăţeşte 
puternic în toamnă, fraţii parcurg 
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în acelaşi timp fenofazele de 
vegetaţie ca şi plantă principală, iar 
acest lucru determină o maturare 
uniformă a plantelor, asigurând 
simultaneitatea coacerii.
Recoltarea se execută cu combina 
direct din lan când seminţele au atins 
umiditatea de 14-15%. Recoltarea 
timpurie conduce de cele mai multe 
ori la apariţia fenomenului de şiştăvire, 
iar întârzierea recoltatului determină 
pierderi din cauza faptului că boabele 
se scutură cu uşurinţă din spic (la 
maturitate ele sunt ieşite 1/3 din palei).
Producţiile obţinute la secară variază 
foarte mult fiind influenţate de 
condiţiile climatice şi de tehnologia 
aplicată. Nivelul producţiilor este mai 
mic decât cel înregistrat la grâu.
Păstrarea producţiei de secară 
se face la 14% umiditate.

Tehnologia de recoltare 
pentru triticale
Cultura de triticale se recoltează la 
maturitatea deplină a boabelor, fără 
a depăşi această fază din cauza 
pericolului ridicat pe care îl prezintă 
cultura, pierderile medii prin scuturare 
fiind apreciate la 300-400 kg/ha.
Întârzierea recoltatului mai 
prezintă un alt dezavantaj major - 
apariţia fenomenului de încolţire a 
boabelor în spic, fenomen care se 
manifestă atunci când în perioada 
de recoltat apar precipitaţii pentru 
o perioadă mai lungă de timp.
Pentru a evita aceste neajunsuri, 
cultura de triticale se recoltează 
atunci când umiditatea 
boabelor ajunge la 16%.
Boabele de triticale sunt mai 
sensibile la spargere, fapt ce impune 
o atentă reglare a combinei de 
recoltat, dimensionând corect 
turaţia tobei şi a distanţei dintre 
bătător şi contrabătător.
Recoltarea se face direct din lan, 
cu combinele autopropulsate, 
prevăzute cu dispozitiv de 

mărunţire a resturilor vegetale.
Recoltarea pentru masa verde are loc 
la sfârşitul lunii aprilie, când plantele 
se pot administra direct în hrana 
animalelor sau pentru însilozare.
Potenţialul biologic al soiurilor de 
triticale este mult mai mare decât 
al grâului sau secarei. Producţiile 
obţinute în România sunt cuprinse 
între 5000 şi 6500 kg/ha, dar în 
funcţie de tehnologia aplicată 
şi de zona de cultivare, se pot 
obţine chiar şi 9.000 kg/ha.
Recoltarea pentru masa verde, cultura 
de triticale asigură producţii de circa 
35-40 t/ha, iar dacă se urmăreşte o 
dublă utilizare a culturii (pentru masă 
verde şi boabe), recoltarea pentru 
masa vegetală are loc mai devreme şi 
asigură circa 27-30 t/ha, iar ulterior se 
mai poate obţine o producţie medie 
de boabe, de circa 1500-2000 kg/ha .

Tehnologia de recoltare 
pentru orzul de toamnă
Momentul optim de recoltare la 
orz se situează, de obicei, cu 10-14 
zile înaintea grâului, fiind de altfel 
prima cultură cu care se începe 
campania de recoltare din vară. 
Calendaristic, recoltarea orzului şi 
orzoaicei se încadrează, în funcţie de 
evoluţia climatică a anului şi zona 
de cultivare, în a doua decadă a lunii 
iunie şi prima decadă a lunii iulie.
Recoltarea începe atunci când nivelul 
umidităţii boabelor ajunge la 16-
17% şi se încheie când se atinge 
14%, întrucât valori mai mici ale 
umidităţii pot conduce la pierderi 
prin scuturare, orzul trecând cu 
uşurinţă în faza de ”răscoacere”.
Orzoaica pentru industria berii 
se recoltează cât mai aproape de 
umiditatea de păstrare (14 %), întrucât 
la aceste loturi nu se aplică uscarea 
artificială ce ar putea diminua 
capacitatea germinativă a boabelor, 
declasând astfel loturile respective. 
Recoltarea are loc direct din lan, 

folosind combinele autopropulsate, 
la care reglajele trebuie realizate cu 
atenţie pentru a nu vătăma boabele.
Dintre cerealele păioase, orzul este 
cel mai productiv pentru condiţiile 
ţării noastre. Orzoaica este mai 
puţin productivă decât orzul, datorită 
însuşirilor morfologice prezentate 
anterior, producţiile medii obţinute 
variind între 3500-5000 kg/ha.
La nivel mondial, producţia medie 
de orz se cifrează în jurul valorii 
de 3500-4000 kg/ha, mai ridicată 
în ţările cu agricultură avansată 
şi tradiţie în cultivarea orzului.
Producţia se păstrează timp 
îndelungat în bune condiţii 
la umiditatea de 14%.

Tehnologia de recoltare a ovăzului
Ovăzul are sensibilitate la scuturare 
mai mare decât celelalte cereale 
şi coacere neuniformă. Din aceste 
motive stabilirea momentului 
optim de începere a recoltării 
este foarte important pentru a 
evita pierderile prin scuturare.
Recoltarea trebuie declanşată 
atunci când boabele sunt la 
începutul coacerii depline şi tija 
este uscată. Recunoaşterea acestei 
faze se face prin examinarea 
inflorescenţei la care boabele din 
partea superioară trebuie să fie în 
pârgă, de culoare galben normală, 
iar cele din jumătatea inferioară 
să prezinte încă nuanţe verzui.
Recoltarea se face direct din lan, 
cu combina de cereale reglată 
corespunzător pentru ovăz. Întârzierea 
recoltatului duce la pierderi prin 
scuturare, primele boabe care se 
scutură fiind şi cele mai valoroase.
Loturile semincere se recoltează 
la maturitatea deplină.
Producţiile obţinute la ovăz 
variază mult în funcţie de 
zona de amplasare a culturii şi 
tehnologia aplicată, aceasta variind 
între 2000-3000 de kg/ha. Vi
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Tehnologii de cultură 
pentru culturile duble

Tehnologia de cultivare 
a culturilor duble 

este în mare parte, 
asemănătoare cu 

tehnologia de cultură 
a plantelor cultivate în 

cultura principală. Cultura 
dublă este, conform 

definiţiei sale, acea plantă 
agricolă care urmează 

a fi cultivată după o 
cultură agricolă recoltată 

în primăvară sau în 
primele luni ale verii.

Condiţia ca aceste culturi duble să 
reuşească o reprezintă prezenţa 
şi posibilitatea de irigare a acestor 
culturi. Fără irigare, aceste culturi 
nu ajung la maturitate sau pe 
parcursul vegetaţiei, nu parcurg 
toate etapele de dezvoltare ale 
plantei. De fapt, cultivarea culturilor 
duble reprezintă valorificarea 
la maximum a condiţiilor pedo-
climatice şi a potenţialului 
productiv al ecosistemului.
Pentru o valorificare superioară a 
terenului agricol, culturile duble 
se cultivă după plantele agricole 
care eliberează devreme terenul. 
Aceste culturi pot fi cerealele de 
toamnă (grâu şi orz de toamnă) 
şi culturile de mazăre sau rapiţă.
Este foarte important pentru 
reuşita culturilor duble ca 
acestea să fie semănate în 
epoca optimă, care începe cu 
data calendaristică de 1 iunie 
şi trebuie să se termine cel mai 
târziu, maxim, pe 15 iulie, dar de 

preferat este să nu se depăşească 
prima decadă a lunii iulie.
Este recomandat, mai ales 
pentru partea de sud a Câmpiei 
Române, ca aceste culturi să fie 
cultivate în sistem irigat, pentru 
ca răsărirea să se facă în cel 
mai scurt timp după semănat.

Cultura dublă de porumb
Asolamentul - cele mai 
bune premergătoare pentru 
cultura dublă de porumb sunt 
cerealele de toamnă, mazărea 
şi rapiţa. Amplasarea culturilor 
duble de porumb trebuie să 
se facă pe terenurile irigate, 
în zonele mai umede şi pe 
solurile cu aport freatic.
Cultura succesivă de porumb se 
poate realiza atât pentru masa 
verde, cât şi pentru siloz.
Ca element al tehnologiei de 
cultură, se recomandă tăierea 
plantei premergătoare cât mai 
de sus, astfel încât cantitatea de 
resturi vegetale care rezultă în 
urma combinei să nu fie mare. 
Semănatul se va face direct în 
mirişte. Această metodă este cea 
mai eficientă din multe puncte 
de vedere, şi anume, scurtează 
timpul de pregătire a terenului 
semănat, ceea ce grăbeşte 
puternic şi răsărirea, ceea ce 
este şi mai important, este faptul 
că se conservă apa existentă în 
sol, astfel încât plantele răsărite 
să beneficieze la maximum de 
aportul freatic, scade puternic 
riscul de îmburuienare.

Dacă terenul este puternic 
îmburuienat sau în urma recoltării 
culturii principale, a rezultat 
o cantitate mare de resturi 
vegetale, se recomandă a face 
o ”dezmiriştire” prin trecerea 
cu discul greu. Această lucrare 
face posibilă conservarea unei 
cantităţi mai mari de apă în sol. 
Nu se recomandă folosirea 
agregatului agricol cu plug pentru 
efectuarea arăturii de vară.
Semănatul porumbului în cultura 
dublă se face la adâncimea optimă 
(4-5 cm), funcţie de posibilitatea 
de a ajunge la stratul de apă, 
ceea ce oferă o răsărire uniformă. 
Densitatea ideală la semănat 
trebuie să fie de 67-80.000 boabe 
germinabile, funcţie de aportul 
freatic realizat prin irigaţii/terenuri 
de baltă, etc. şi tehnologia de 
cultivare aplicată. Se recomandă 
ca atunci când se poate realiza o 
tehnologie de vârf, să se semene 
80-82.000 boabe germinabile/
ha, la care să se adauge un 
aport de fertilizare cu azot şi un 
număr de udări consistente. 
Imediat după semănat este 
recomandat să se erbicideze 
solul cu un erbicid total, doza 
folosită fiind în funcţie de 
mărimea buruienilor. Frecvent 
se aplică 2,5-3,0 litri (produs 
comercial pe bază de Glyphosat).
Pentru realizarea unei culturi 
duble de porumb performante, 
acolo unde se aplică irigaţii, se va 
aplica norma de irigare de 350-
400 m3/ha pentru răsărire. Ulterior, 
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în timpul vegetaţiei se pot aplica 
4-6 udări, în funcţie de necesarul 
de apă în câmp, cu o normă de 
udare de 500-700 m3/ha. Dacă 
există posibilităţi financiare, se 
recomandă să se aplice odată cu 
apa de irigare şi 50 kg/ha UAN 
în 2 reprize (prima la 7-8 frunze 
şi a doua înainte de apariţia 
paniculului), ţinându-se cont de 
maturitatea porumbului şi timpul 
rămas până la data recoltării, astfel 
încât porumbul să poată ajunge la 
maturitatea fenologică în timp util.
Erbicidarea culturii duble de 
porumb trebuie făcută cu produse 
postemergente care să combată 
principalele buruieni, dar mai ales 
costreiul din rizomi (buruiana 
problemă a acestor culturi).
Reuşita culturii duble de porumb o 
reprezintă însă şi alegerea corectă 
a hibrizilor de porumb cultivaţi. Se 
recomandă a se folosi hibrizi de 
porumb extratimpurii, cu potenţial 
ridicat de producţie şi caractere 
agronomice puternice. Perioada 
de vegetaţie nu trebuie să fie 
mai mare de 110 zile. Există în 
portofoliul de hibrizi de porumb 
pentru România, asemenea creaţii 
genetice, care prezintă o toleranţă 
foarte bună la secetă şi arşiţă. 

Cultura dublă de 
floarea-soarelui
În ultimii ani, condiţiile pedo-
climatice din România şi noile 
creaţii genetice (hibrizii) de 
floarea-soarelui au demonstrat 
că în unele zone ale ţării se 
pot cultiva şi în cultură dublă. 
Rezultate foarte bune s-au 
obţinut când floarea-soarelui a 
fost cultivată după culturile de 
grâu şi orz de toamnă. Aceasta 
constituie o variantă de producţie 
care nu presupune cheltuieli 
mari (400-500 kg/ha producţie 
de floarea-soarelui acoperă 

aceste cheltuieli), profitul fiind 
pe la un minim de 1000 kg/ha.
Pentru a fi profitabilă, cultura 
dublă de floarea-soarelui 
presupune următoarele cerinţe:
•  alegerea corectă a hibridului 

de floarea-soarelui ce va fi 
cultivat. În ultima perioadă 
s-au afirmat în producţie doi 
hibrizi deosebiţi din tehnologia 
ExpressSun: P64LE137 şi P64E25, 
care datorită timpurităţii şi a 
productivităţii în condiţii speciale 
(secetă şi arşiţă) s-au afirmat 
pe piaţa românească. Trebuie 
amintit faptul că avantajul 
folosirii tehnologiei Express, 
este acela că se combate un 
spectru mare de buruieni, stresul 
pentru cultură este aproape 
zero, fără să adăugăm şi de 
faptul că nu există remanenţă;

•  pregătirea superficială a solului 
- şi în cazul culturii duble de 
floarea-soarelui, cel mai corect 
semănat al culturii se face direct 
în mirişte, urmat de aplicarea 
unui erbicid total. Gama de 
semănători a avansat foarte 
mult, iar cele mai performante 
semănători sunt capabile să 
semene în mirişte foarte uşor. Nu 
este indicată ARĂTURA pentru 
cultura de floarea-soarelui, 
cultivată în cultura dublă;

•  fertilizarea se va face doar odată 
cu semănatul, aplicând 100 
kg de azotat de amoniu, sau 
îngrăşăminte de tipul 20:20:0, 
care sunt suficiente pentru ca 

floarea-soarelui să parcurgă 
primele faze de vegetaţie;

•  menţinerea terenului curat 
de buruieni - se poate face 
uşor prin aplicarea unor 
erbicide (de exemplu: erbicidul 
Express) şi, dacă este nevoie, 
şi a unui graminicid.

•  recoltarea culturii duble de 
floarea-soarelui se va face 
imediat după data de 01 
octombrie, asigurându-se 
producţii de floarea-soarelui 
de 1,2 - 1,5 t/ha. Aceasta 
oferă posibilitatea fermierilor 
să însămânţeze imediat după 
recoltarea acestor culturi, 
grâu sau orz de toamnă 
în condiţii foarte bune. 

De asemenea, este important 
pentru reuşita culturii de 
floarea-soarelui în cultura dublă 
folosirea hibrizilor Linoleici 
faţă de hibrizii Hight Oleici.
Principalele avantaje pe care le 
prezintă hibrizii de floarea-soarelui 
Linoleici Express sunt: stabilitatea 
şi adaptabilitatea în condiţii diferite 
de cultură (arşiţă, secetă etc); 
productivitate superioară (mai 
ales în anii secetoşi); preţ corect; 
desfacere a producţiei asigurată; 
distanţele de izolare faţă de vecinii 
producători de sămânţă de floarea-
soarelui trebuie respectate; cost 
mai redus pe hectar; preţul stabilit 
anterior nu depinde de analizele 
uleiului obţinut din floarea-
soarelui cultivată în sistem dublu. 
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Eficienţă şi productivitate 
cu noua combină JD X9

La ediţia din acest an a 
expoziţiei agricole AgriPlanta - 
RomAgroTec, IPSO Agricultură 
a lansat pe piaţa românească 
seria de combine de mare 
productivitate John Deere X9.
Producătorul american a 
dezvoltat o nouă gamă de 
maşini de recoltat pentru a 
răspunde nevoilor fermierilor 
care caută să eficientizeze 
lucrarea de recoltare, obţinând 
performanţă maximă.

Seria de combine JD X9 cuprinde 
două modele, respectiv JD X9 
1000 şi JD X9 1100, cu puteri 
maxime de 639 CP, respectiv 700 
CP. La primul model capacitatea 
buncărului este de 14.800 litri, iar 
viteza de descărcare de 162 l/sec. 
Combina X9 1100 are un 
buncăr cu un volum de 
16.200 litri iar viteza de 
descărcare este de 186 l/sec.
La evenimentul de lansare au 
fost prezenţi şi reprezentanţi ai 
companiei John Deere care au 
afirmat că performanţele noii 
combine au fost demonstrate 
cu ocazia diferitelor teste, atât 
proprii, cât şi independente. Un 
astfel de test a fost realizat anul 

trecut de revista germană de 
specialitate Profi care a analizat 
eficienţa combinei, supunând-o 
unei demonstraţii de lucru timp 
de 24 de ore fără întrerupere. S-a 
dovedit că maşina de recoltat este 
construită pentru condiţii grele de 
lucru având un randament ridicat.
„John Deere are o istorie de 200 
de ani în construcţia de maşini 
agricole. Aşadar avem o bază 
foarte bună, iar viitorul în industria 
agricolă înseamnă tehnologie 
dar mai ales sisteme inteligente 
care ne ajută să interconectam 
utilajele noastre”, a spus Johannes 
Wriedt, director de vânzări JD 
pentru România şi Bulgaria.

Ştefan Ţicău, specialist de produs 
pe partea de recoltare la IPSO 
Agricultură, a afirmat: „Este 
o combină de top, construită 
de John Deere pentru a creşte 
productivitatea şi eficienta. 
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Combina este mult mai lată, ceea 
ce permite o alimentare cu foarte 
mult material, fiind echipată 
cu heder de 13,7 m. Pentru 
recoltarea porumbului maşina 
poate fi echipata cu heder pe 16 
rânduri. Noutatea constă în faptul 
că maşina este echipată cu 2 
rotoare, iar tehnica de recoltare 
este cu flux axial, adică baterea şi 
separarea se face prin intermediul 
celor două rotoare, nu există 
toba transversală. Rotoarele sunt 
de dimensiuni mai mari decât 
la combina S700. De remarcat 
este faptul că maşina are o 
productivitate de 100 t/h şi un 
procent de pierdere de sub 1%.”
Datorită celui mai lat corp 
de combina de pe piaţa, 
modelul X9 asigură treierat, 
separare şi curăţare cu un 
consum redus de energie.
„Pe lângă eficienţa combinei, 
este importantă şi partea de 
cinematică pe care producătorul 
John Deere a simplificat-o pentru 
a consuma cât mai puţină energie.
Are un consum asemănător 
cu cel al combinei S 790, dar 
productivitatea este cu 50% 
mai mare. Combina X9 a fost 
construită diferit, fluxul de 
material rămâne drept în combina 
încă de la partea de alimentare, de 
la heder până la tocător, ceea ce 
însemnă ca nu există fluctuaţii.”

La toate combinele cu rotor, 
trecerea de la fluxul tangenţial la 
cel axial este momentul în care 
pot apărea probleme şi în care 
se consumă putere considerabilă. 
Una dintre inovaţiile de design 
importante ale modelului X9 este 
acceleratorul de tip chevron cu 
8 aripi, care asigură o tranziţie 
a fluxului de material cu un 
consum foarte redus de energie.
„Pentru că buncărul are o 
capacitate de 12 - 13 tone de 
grâu şi viteza de descărcare 
de 186 litri/s, este nevoie de 
o bună logistică pe partea de 
transport. Este nevoie de operatori 
experimentaţi care să ştie să 
conducă în tandem cu combina 
deoarece ea este capabilă să 
lucreze la viteze mari de recoltare.”
Capacitatea rezervorului 
de carburant este de 1.250 
litri, ceea ce îi conferă o 
autonomie de 14 ore.
Combina este echipată cu noua 
gamă de hedere cu colectare 
flexibilă (HD) dezvoltată pentru a 
se ridica la nivelul randamentului 
extraordinar al modelului X9. 
Toate funcţiile principale ale 
hederului sunt controlate direct 
din cabină. Combina este echipată 
cu sistem de direcţie automatizat, 
de mare precizie. Ghidarea 
handsfree AutoTrac asigură în 
mod automat utilizarea întregii 
lăţimi de tăiere a hederului, la 
fiecare trecere, indiferent de teren.
Maşinile de recoltat JD X9 
dispun de motoare John Deere 
de 13,6 litri. Modelul X9 1000 
are o turbosuflantă, iar combina 
X9 1100 două turbosuflante.

Gama X9 este proiectată pentru 
a fi utilizată la performanţe 
maxime cu întreţinere minimă 
şi este echipată cu funcţii care 
economisesc timp şi maximizează 

rezultatele zilei de recoltare. 
Asistenţa post-vânzare completa 
oferită de IPSO Agricultură prin 
intermediul pachetului Harvest 
Promise include un utilaj de 
rezervă şi monitorizare de 
la distanţă cu Expert Alerts, 
un instrument de întreţinere 
predicativă care identifică 
eventualele defecţiuni, înainte 
ca acestea să se manifeste.
Cabina este una confortabilă, 
luxoasă şi bine izolată fonic. 
Cuprinde sisteme de control al 
recoltării proiectate logic, cu 
afişaje cu ecran tactil intuitive 
şi personalizabile în funcţie de 
preferinţele individuale. În plus 
optimizarea performanţelor 
şi controlul recoltării pot fi 
comandate automat din cabină.

Noua combina JD X9 a fost 
deja achiziţionată de fermierul 
Claudiu Iliuţă, care a fost invitat 
în cadrul evenimentului să 
vorbească despre aceasta.
„Am încredere în brandul John 
Deere, iar X9 este o combină 
performantă care ne va ajuta să 
înlocuim în fermă două combine 
JD din seria S pentru a putea 
recolta mai rapid şi a reduce 
perioada de recoltare. Aşa cum 
s-a mai spus, viitorul în tehnologie 
ţine de partea de inteligenţă 
iar combina ne oferă informaţii 
folositoare, precum hărţi de 
recoltare, doze variabile pentru 
semănat şi îngrăşăminte chimice. 
Referitor la relaţia cu IPSO 
Agricultură, pot să afirm că 
achiziţia unui utilaj fără un 
service de calitate în spate 
nu ajută la nimic şi de aceea 
serviciile post-vânzare sunt 
extrem de importante pentru noi. 
În mijlocul reprezentanţilor IPSO 
Agricultură mă simt ca într-o 
familie”, a susţinut fermierul. A
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Ferma unui păstor al 
agriculturii din Ţara Bârsei
Aproape la limita dintre judeţele 
Braşov şi Covasna, în localitatea 

Hărman judeţul Braşov, există 
o fermă vegetală cu o tradiţie 

îndelungată, afacere model, 
dezvoltată cu minuţiozitate 
şi cerebralitate. Echipa de 

comunicare a Titan Machinery 
România a avut deosebita 

onoare de a discuta cu domnul 
Ioan Benea un personaj 

pitoresc, ajuns la venerabila 
vârstă de 76 de ani, dar care 

conduce cu aceeaşi precizie pe 
care o avea în tinereţe întreaga 

activitate din această fermă.

Pare că acest întreg 
ţinut a fost însufleţit 
de dumneavoastră, 
este adevărat?
M-am născut aici, în Hărman, dintr-o 
familie de ţărani aşa cum suntem 
majoritatea, dar cărora nu le-a fost 
ruşine să muncească. Am muncit 
în mod deosebit pământul şi am 
crescut cu acest spirit cu mult timp 
înainte de 1989, trecând mai apoi la 
capitalism şi ajungând astăzi la peste 
30 de ani de activitate în această 
economie de piaţă cu această 
societate pe acţiuni: SC Hibridul.
Înainte de ’89 am avut un traseu 
mai sinuos, am făcut şi şcoala 
profesională la Steagul Roşu, la 
camioane, după care am făcut liceul 
la seral şi şcoala tehnică sanitară 
la zi, timp de 2 ani. În 1969 m-am 
îndreptat către Zootehnie, pentru 
că în acele vremuri Ceauşescu 
voia să facă un singur specialist 

pentru agricultură: Zootehnistul. 
Dar am făcut această facultate 
cu foarte multă dragoste pentru 
că mi-a plăcut. Astfel, în 1974 am 
terminat Facultatea de Zootehnie 
de la Institutul Agronomic Nicolae 
Bălcescu din Bucureşti. După 
aceea am fost repartizat la CAP 
Purcăreni, unde am avut 3 ferme 
de animale, 1200 de vaci, 4000 de 
oi şi 1500 de hectare bază furajeră. 
Le-am îngrijit pe toate, iar după o 
lună de stagiatură, m-au promovat 
în funcţia de Şef de Fermă. 

Cum a luat fiinţă 
această fermă pe care 
o conduceţi astăzi?
A venit perioada de capitalism şi 
a dispărut obiectul muncii. S-au 
desfiinţat aceste complexe, s-au 
desfiinţat CAP-urile. Am înfiinţat 
această firmă în 1992 cu mai 
mulţi acţionari. A evoluat fantastic 
firma, am ajuns de la 150 de 
hectare la 1600 de hectare pe 
care le exploatam (sfeclă, cartof, 
grâu, orzoaică). Până în anul 2000 
această firmă a crescut mult din 
punct de vedere financiar, am 
avut o rată a profitabilităţii de 
48-50%, iar acţionarii au dorit 
la adunarea generală dividende. 
Eram mulţi acţionari, iar eu aveam 
12% din acţiunile acestei firme, 
dar am condus-o de la început ca 
Preşedinte şi Director General.

„am parcele mari, 
tractoare cu utilaje 
tractate mari, 

rentabilitate maximă”
Cum aţi rămas astăzi 
principalul acţionar 
al companiei?
În anul 2000, când ne aflam la 
apogeul profitabilităţii, natura ne-a 
dat o lovitură puternică, printr-o 
secetă deosebit de severă şi ne-am 
prăbuşit. Eram gata să dăm faliment. 
În acea perioadă, spre deosebire de 
cei de la stat, noi nu am fost scutiţi 
de plata datoriilor şi am fost nevoit 
în aceste condiţii să fac un credit 
ca să plătesc datoriile la stat. L-am 
făcut şi în timp l-am achitat, dar în 
situaţia asta nu mai puteam oferi 
dividende pentru că aveam datorii. 
Acest lucru a schimbat soarta 
societăţii, pentru că majoritatea 
acţionarilor şi-au vândut acţiunile. 
Iar atunci am făcut eforturi şi am 
cumpărat pe rând acţiunile şi am 
rămas doar 3 acţionari: eu, soţia 
şi un partener fidel de la început. 
Şi atunci a început modernizarea 
fermei. Datorită schimbărilor 
climatice şi a deficitului tot mai 
mare de apă, a trebuit să renunţ la 

BOGDAN CONSTANTIN , PR & Communication specialist Titan Machinery
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sfeclă, apoi am renunţat şi la cartof, 
pe care totodată l-am şi păstorit 
timp de 12 ani ca Preşedinte al 
Federaţiei Cultivatorilor de Cartofi. 

Şi totodată aţi trecut şi 
la cultura mare, grâu, 
porumb, rapiţă!?
Am schimbat structura culturilor, 
cam după anii 2000 şi am introdus 
rapiţă în zonă, am introdus porumbul 
în zonă, iar acum am făcut şi 6 tone 
de rapiţă la hectar. Am avut ani 
buni, am avut 10 tone de porumb la 
hectar, ceea ce pentru această zonă 
din Ţara Bârsei este foarte bine.

„tractorul Case IH 
MXM155 din 2006 
are peste 19 000 de 
ore de funcţionare”
Ce suprafaţă exploataţi 
în prezent şi cum este 
împărţită aceasta?
La ora actuală cultiv trei culturi mari 
şi late: 250 de hectare de porumb, 
260 de grâu şi 220 de hectare de 
rapiţă, în total 730 de hectare. Ceea 
ce am acum este comasat, am 
parcele mari, tractoare cu utilaje 
tractate mari, rentabilitate maximă. 
Deşi am avut un tractor românesc 
U650 care încă funcţionează, pot 
să spun că am avut tractoare 
Case IH de la început. Am luat 
primele 2 tractoare Case IH de 

125 CP încă din 2006, după care 
am mărit flota. Astăzi exploatăm 
cu 4 tractoare Case IH: MXM 155 
Maxxum, Farmall 95 C, Puma 165, 
Puma 230 CVX şi două combine 
Case IH Axial-Flow: 5088 şi 7240.

Care au fost motivele 
care v-au determinat 
să alegeţi utilaje Case 
IH şi nu alte mărci?
M-am îndrăgostit de Case IH 
pentru că am avut cele mai puţine 
probleme cu aceste tractoare. Când 
m-am hotărât să-mi iau tractor 
nou am testat personal, pentru 
că îmi place, mai multe tractoare 
moderne şi am le-am studiat pe 
toate. Dar în final m-am convins că 
acest brand bate tot. De exemplu, 
tractorul Case IH MXM155 Maxxum 
de 125 CP din 2006 are peste 
19 000 de ore de funcţionare, 
celălalt l-am dat buy-back când 
am cumpărat următorul tractor. 
Un factor deosebit în realizarea 
şi extinderea colaborării cu Titan 
Machinery l-a avut şi relaţia mea 
cu domnul Stanson (n.r. George 
Stanson - Business Manager at 
CNH Industrial) pe care îl cunosc de 
foarte mult timp, iar colaborarea mea 
cu dumnealui înainte de revoluţie, 
s-a concretizat după aceea, eu 
devenind client Titan Machinery. 
El a fost unul dintre cei care m-au 
apropiat puţin de Titan Machinery 
şi de Case IH. M-a convins că 
sunt într-adevăr utilaje foarte bune 
şi doresc să-i mulţumesc foarte 
mult pentru colaborare şi pentru 
sprijinul pe care mi l-a acordat. 

„Noi mai avem un secret: 
vara avem 3-10° C 
noaptea şi cade roua”
Câţi angajaţi aveţi şi cum 
sunt organizaţi aceştia 
în activitatea fermei?
Avem doi oameni foarte buni, 

doi mecanizatori, dar nu poţi să-i 
mai numeşti mecanizatori. Sunt 
deja specialişti în folosirea şi 
exploatarea acestor utilaje, pentru 
că nu mai poţi face agricultura la 
ora actuală cu “tractorişti”. Trebuie 
să ai oameni calificaţi, iar eu 
spun că am cei mai buni oameni 
din România la ora actuală, în 
aceste condiţii în care deservesc 
aceşti oameni atâtea utilaje. 
Pentru că eu am urmat principiul 
conform căruia fiecare tractor are 
operatorul lui şi exploatează utilajul 
şi lucrarea particulară lui, de la arat, 
pregătit teren, semănat, tratamente, 
recoltat, toate aceste lucruri le 
fac aceşti doi oameni cu aceste 
echipamente de calitate din fermă. 

Am văzut în curte 
tamburi. Aveţi şi 
teren la irigat?
Din păcate astăzi nu mai irigăm 
pentru că nu avem sursă de apă. 
Avem câţiva tamburi pe care i-am 
folosit mai demult, când am fost 
nevoit, pentru producţia de sămânţă 
de cartof. Datorită costului mare 
al seminţelor de cartof, am fost 
nevoit să irig cu apă potabilă la 
preţul de atunci, doar pentru a salva 
sămânţa, nu pentru producţie. 
Cu toate că astăzi putem face un 
sistem modern de irigare. Am plătit 
un studiu de fezabilitate de 80 de 
milioane(n.r. lei vechi), dar dosarul 
a murit prin sertarele ministerului. 
Noi am avea mare nevoie de irigare, 
pentru că acest platou al Ţării Bârsei 
în care exploatez eu are nevoie la 
ora actuală neapărat de irigaţii. 

S-a schimbat clima în 
această zonă agricolă?
S-a schimbat foarte mult. Noi 
aveam în jur de 550 de litri pe 
sezon apă, suficient pentru sfeclă, 
pentru cartofi, deoarece cartoful 
e mare consumator de apă. Iar 
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precipitaţiile erau repartizate destul 
de uniform în timpul perioadei de 
vegetaţie. Astăzi, poate să vină 
100 de litri astăzi, mult, izolat, apoi 
niciun strop perioadă lungă. 
Degeaba torni 200 de litri odată, 
care poate distruge cultura şi 
după aceea, 3 luni de zile nu vezi 
o picătură de apă. De la 550 de 
litri cât aveam anual în perioada 
de vegetaţie am ajuns la maxim 
250 de litri. Şi anul acesta avem 
un deficit în mod deosebit la grâu, 
deocamdată la porumb nu avem, 
dar să vedem ce va fi în continuare.

„Eu nu vând grâul la 
recoltare, îl depozitez şi 
apoi îl vând în funcţie de 
cum îmi convine preţul”
Cum arată cultura de 
grâu în prezent?
Cultura de grâu arată după pretenţiile 
mele la 80-85%, deci bine, dar am 
nevoie de încă vreo 30-40 de litri de 
apă în perioada următoare. Porumbul 
vă spuneam ca el nu a suferit 
foarte mult, pentru că nu a avut 
mare nevoie de apă până acum, dar 
urmează să aibă nevoie şi e o plantă 
care absoarbe toată apa. Şi mai 
avem un secret în zonă - avem rouă. 
Chiar şi acum când sunt 30 de 
grade ziua, noaptea avem 3-10 
grade şi cade roua. Iar această 
rouă este o ploaie mai mică, dar 
pentru porumb este foarte bună. 
Rapiţa arată bine, foarte bine la 
ora actuală, pentru că a avut apă 
suficientă în urmă, iar acum e 
în perioada când acumulează în 
boabe şi ar mai avea nevoie, dar 
îşi păstrează umiditatea pentru că 
este la faza de cultură luxuriantă 
şi îşi menţine singură umiditatea.

Cum apreciaţi acest an 
agricol în contextul geo-
politic care a generat 
creşterea preţurilor?

Anul acesta poate să fie un an 
profitabil, pentru că am făcut 
achiziţii potrivite, cu costuri mai 
mici până acum, însă la preţul la 
care a ajuns motorina, mă îngrozesc 
ce va fi la recoltare, la transport 
şi până unde vor ajunge costurile. 
Preţul la rapiţă se preconizează 
foarte bun, sper să se menţină. 
Deocamdată nu am făcut contracte 
futures(n.r. angajamente la preţuri 
pentru mărfuri ce vor fi vândute în 
viitor) nici la rapiţă, nici la grâu. 
Eu nu vând grâul la recoltare, îl 
depozitez pentru că am spaţii de 
depozitare, pentru a nu sta după 
camioane. După aceea este timp 
de vânzare, în funcţie de cum 
îmi convine preţul. Iar porumbul 
deocamdată este iarbă, până nu-l 
vedem în hambar nu ne putem 
pronunţa. Suntem şi asiguraţi, pentru 
că aşa se întâmplă, când nu eşti 
asigurat te loveşte şi Dumnezeu, 
dacă eşti asigurat mai recuperezi 
ceva în caz că te loveşte.

Cum apreciaţi colaborarea  
cu reprezentanţii Titan 
Machinery şi cât de 
mult vă ajută faptul 
că Titan Machinery a 
deschis reprezentanţa 
de la Braşov?
Colaborarea la ora actuală este de 
la foarte bine în sus. Am colaborat 
cu firma Titan de la foarte bine şi 
până acum. Au fost prompţi, au 
fost pe fază, au în mine un client 
care ştie să prezinte aceste utilaje 
şi ştie să le exploateze ca să arate 
bine. Reprezentanţa de la Braşov 
este mult mai aproape, colaborăm 
foarte bine cu reprezentanţa cei de 
acolo, inclusiv cu Ionuţ Oltean (n.r. 
Manager de Zonă Titan Machinery 
România) pe care aş dori să-l onorez 
cu o vânzare mai substanţială în 
perioada următoare. Încercăm să ne 
echipăm pentru că dacă te echipezi 

şi o poţi face astăzi este esenţial. 
Timpul de execuţie al unor lucrări 
este foarte comprimat pentru că 
sunt atâtea schimbări climatice 
foarte rapide, ba este soare, ba este 
prăpăd, iar în aceste condiţii trebuie 
să faci anumite lucrări într-un timp 
extraordinar de scurt. Oameni nu 
sunt prea mulţi, ca atare trebuie 
să faci maxim de randament în 
perioade minime de timp, mai ales 
când foloseşti şi utilaje de ultimă 
generaţie. Eu prefer să investesc, în 
loc să scot dividende şi să mă distrez.

„Calitatea recoltei rezultă 
în primul rând datorită 
performanţei combinelor”
Cu ce tip de 
seminţe lucraţi?
La rapiţă lucrez cu toate firmele, dar 
numai după ce am testat. În fiecare 
an fac un lot demonstrativ în care 
testez soiurile noi, iar hibrizii sau 
soiurile pe care le semăn sunt cele 
care confirmă. Pentru că ţin evidenţa 
pe tarlale şi ştiu cât am dat şi cât 
îmi oferă. Combina înregistrează 
şi-mi oferă toate datele de care am 
nevoie. Cei mai buni hibrizi sau cele 
mai bune soiuri le cultiv din nou.

Cum descrieţi calitatea 
recoltelor în urma 
combinelor?
Nu vreau să exagerez şi am fost 
întotdeauna sincer. Eu am afirmat 
că brandul Case IH este numărul 
1. La combine aprecierea o face 
specialistul care vede greşelile 
pe care le-a făcut personal la 
tratament, atunci când trece prin 
lan, brazdă cu brazdă. Totul se vede 
în combină. Apoi văd furnizorii 
de seminţe calitatea şi rezultatele 
produselor lor. Calitatea recoltei mai 
rezultă poate şi datorită eficienţei 
erbicidelor pe care le folosesc. 
Dar calitatea recoltei rezultă în 
primul rând datorită performanţei 
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combinelor, pentru ca nu am corpuri 
străine, n-am spărtură, la porumb 
este zero barat. Mulţi concurează 
să încarce de la mine pentru că 
am tot timpul sub 1% corpuri 
străine în materia recoltată. Iar 
acest lucru se datorează combinei 
şi specialistului. Combina cea mare 
- Case IH Axial-Flow 7240 este 
excepţională, avem sub 1% corpuri 
străine la rapiţă şi nu mai discutăm 
despre pierderi, care sunt minime.

„Nu pot să spun cum 
este consumul la maşinile 
Case IH în comparaţie 
cu alte utilaje pe care le 
folosesc colegii mei, dar 
ştiu că aceştia îmi solicită 
să le efectuez lucrări”
Am observat că 
utilajele dumneavoastră 
sunt foarte curate. 
Mentenanţa acestora 
se efectuează la timp?
Orele de funcţionare dintre revizii 
nu le depăşim niciodată. Totul 
este disciplinat, notat de fiecare 
specialist, eu am toate datele 
înregistrate în calculator. Toate 
reviziile se fac la reprezentanţă, 
numai cu piese de origine.
Eu sunt o persoană 
pretenţioasă şi i-am învăţat şi 
pe băieţii mei să fie aşa. 
Pentru că ştiu ca de la disciplină 
porneşte totul în obţinerea unor 
rezultate. Dacă îl vezi că se descalţă 
de ghete şi intră în şosete în cabină 
te minunezi, dar nu i-am obligat eu. 
Am văzut primăvara, la unii dintre 
colegii mei, tractor cu noroi pe el 
rămas din toamnă, de la recoltare. 
L-a adus din câmp şi l-a lăsat 
aşa până primăvara, au zis că 
îngheaţă noroiul şi cade de pe el. 
La mine nu se întâmplă aşa ceva, 
la sfârşit de săptămână se curăţă 
toate utilajele. Şi acestea arată 
aşa cum arată şi sunt angrenate 

în toate activităţile, orele de 
funcţionare sunt întinse la maxim. 

Cum apreciaţi consumul 
de combustibil 
la tractoarele şi 
combinele Case IH?
Consumul mă surprinde. Mă 
costă hectarul de tratat 0.7 litri 
de motorină la hectar. Eu primesc 
aceste date la fiecare sfârşit de 
săptămână de la toate lucrările 
efectuate şi specificaţiile fiecăreia 
în parte. Evidenţa de alimentare 
este strictă şi înregistrează câtă 
cantitate de motorină a costat 
hectarul de tratat, de recoltat ş.a.m.d. 
Nu pot să spun cum este consumul 
maşinilor Case IH în comparaţie cu 
alte utilaje pe care le folosesc colegii 
mei, dar ştiu că aceştia îmi solicită 
să le efectuez lucrări. Eu totuşi încerc 
să fac lucrările pe care le am eu de 
făcut cât mai bine, nu mă lăcomesc.  

Ce planuri de viitor aveţi, 
doriţi să vă dezvoltaţi 
şi mai mult ferma?
Nu vreau să mă dezvolt mai 
mult decât până acum, nu am 
interes să mă dezvolt şi vreau 
să le ofer oamenilor mei timp să 
trăiască pentru că la ora actuală 
ei muncesc foarte mult. Dacă vrei 
să ai utilaje în orice moment apte, 
curate, funcţionale 100% şi ei 
trebuie să fie 100% apţi pentru că 
sunt oameni. 730 de hectare pe 
care le am acum sunt suficiente 
şi sunt foarte bine exploatate.

Echipa de comunicare a 
Titan Machinery a avut 
prilejul de a discuta şi 
cu unul dintre cei doi 
fraţi Chiriac, care se 
ocupă practic de tot 
ceea ce se întâmplă 
în această fermă.
Viaţa dumneavoastră 

se confundă cu această 
fermă. Iubiţi aceste 
utilaje, cum le descrieţi?
Dorin Chiriac: „Tatăl meu a fost 
primul mecanizator, primul tractorist 
din această fermă, iar eu şi cu fratele 
meu am crescut de mici copii în 
această fermă. Tractoarele Case 
IH sunt ca tancurile, par că nu au 
moarte. Numai cu acest Case IH 
MXM 125 am făcut aproape 20 
000 de ore. Am schimbat la el doar 
piuliţele de la grupuri, semering, 
compresorul de aer, pompa de 
injecţie şi injectoarele la 8800 de ore. 
Combinele la fel, sunt extraordinare, 
nu avem spargeri, pleavă, pierderile 
sunt minime. Din aceste motive am 
ales atunci combinele Case, mai 
ales că atunci făceam şi prestări 
de servicii. Mitul că sunt combine 
foarte bune numai pentru porumb 
este greşit. Este la fel de bună şi 
la seminţe mici şi la seminţe mari. 
La porumb combina se reglează 
aproape singură şi îţi scoate recolta 
curată fără să-i faci aproape nimic. Îţi 
oferă câteva repere în manualul de 
operare de la care trebuie să pleci, iar 
dacă ţii cont de acestea ai rezultate. 
La rapiţă şi la grâu, într-adevăr 
trebuie să faci reglaje, trebuie să 
vezi şi cum arată cultura în faţa 
combinei, să anticipezi despre ce 
este vorba. Una e vântul la o boabă 
de rapiţă care are 9% umiditate şi 
alta e când intri într-o zonă care 
are 3-5% umiditate. Este mult mai 
uşoară şi o poate sufla în afară. Şi 
tu tot timpul trebuie sa corectezi. 
La noua generaţie de combine 
Case IH Axial – Flow seria 250 
totul se reglează automat, dar tot 
în funcţie de aceşti parametri, dar 
chiar şi aşa operatorii trebuie să 
monitorizeze constant ceea ce se 
întâmplă, să reducă viteza când 
este cazul. Este exact ca la o sită, 
dacă bagi producţie mare, aceasta 
nu poate să fie cernută rapid.”
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Lucrări de reabilitare avizate pentru 
două obiective din sectorul irigaţiilor

În şedinţa Comisiei 
Tehnico-Economice 

(CTE) din data de 
16 iunie 2022, 
desfăşurată la 

Ministerul Agriculturii 
şi Dezvoltării Rurale, 

a fost aprobată 
documentaţia de 

avizare a lucrărilor de 
reabilitare pentru două 
obiective de investiţii de 

importanţă naţională.

Primul dintre ele vizează Canalul 
Magistral Siret – Bărăgan pentru 
tronsonul Haret, de la barajul 
Călimăneşti până la km 23, în 
judeţul Vrancea, care va deservi o 
suprafaţă irigată de aproximativ 
43.000 ha, astfel: Sistemul 
Rugineşti – Pufeşti – Panciu 
23.295 ha; Sistemul Mărăşeşti 
3.595 ha; Extindere Mărăşeşti 
1.100 ha şi Sistemul Bilieşti – 
Slobozia - Ciorăşti 15.000 ha.
Prin realizarea acestui obiectiv 
de investiţii, se vor crea condiţii 
favorabile pentru extinderea şi 
suplimentarea sistemului de irigaţii 
Rugineşti – Pufeşti – Panciu pe o 
suprafaţă de până la 20.712 ha, 
pentru înfiinţarea şi extinderea 
unor sisteme de irigaţii, precum 
cel de la Mărăşeşti de 3.595 
ha, cu extindere de 1.100 ha.

Valoarea totală estimată a 
investiţiei este de 711.100.000 lei
”Am reluat procesul de accelerare 
a investiţiilor în sistemele de 
irigaţii, atât de necesare agriculturii 
româneşti şi mă bucur că am reuşit 
anul acesta să punem în funcţiune 

4 noi investiţii care deservesc o 
suprafaţă totală irigabilă de peste 
50.000 de hectare. Din păcate, 
s-a bătut pasul pe loc în ultimii 
doi ani, dar deja am recuperat 
mult din timpul pierdut şi până la 
finalul anului vor fi recepţionate 
lucrările pentru alte 20 de proiecte 
de investiţii. Majorarea la 1.5 
miliarde de euro a bugetului alocat 
investiţiilor în infrastructura de 
irigaţii şi includerea prin lege la 
finanţare a sistemelor de irigaţii 
la nivelul fermei, adoptate recent 
de Parlament, alocarea prin noul 
PNS a 500 de milioane de euro 
pentru reabilitarea sistemului 
secundar de irigaţii, sistemelor 
locale, micro-sistemelor locale de 
irigaţii la nivelul fermei constituie 
garanţia creşterii suprafeţei irigabile 
a României”, a declarat Adrian 
CHESNOIU, fostul ministru al 
agriculturii şi dezvoltării rurale.
Cel de-al doilea obiectiv aprobat 
în şedinţa CTE se referă la 
„Reabilitarea staţiilor de pompare 
de bază, a staţiei de repompare, 
a canalelor de aducţiune şi de 
distribuţie din amenajarea de irigaţii 
Sadova Corabia”, judeţul Dolj.

Valoarea estimată a investiţiei 
este de 290.000.000 lei
Amenajarea de irigaţii Sadova 
Corabia pune la dispoziţia fermierilor 
din judeţele Dolj si Olt o suprafaţă 
irigabilă de 71.773 ha, fiind utilizată 
metoda de udare prin aspersiune. 
Această amenajare a fost realizată 
în anul 1970, cu sprijinul unor 
experţi britanici, care au participat 
la elaborarea proiectului, au asigurat 
asistenţa tehnică, precum şi utilajele 
necesare executării lucrărilor. 
Terenul amenajării este constituit 
din soluri nisipoase si material 
argilos, astfel că prin reabilitarea 
acestei amenajări de irigaţii, riscul 
deşertificării în contextul actual 
al schimbărilor climatice este 
diminuat, iar fermierii vor avea 
posibilitatea irigării culturilor.

De la începutul acestui an, au fost 
finalizate 4 obiective de investiţii 
ce deservesc o suprafaţă totală 
de 51.288 ha, a căror valoare se 
ridică la suma de 71.087.827 lei. 
Este vorba de Staţia de bază SPA 
Săscuţ – judeţul Bacău, Staţia 
SPR Cotu Văleni – judeţul Galaţi, 
Amenajarea de irigaţii Călmăţui 
II şi Staţia de bază I.M.Gheorghiu 
- jud. Brăila. De asemenea, 49 
obiective de investiţii din judeţele 
Brăila, Buzău, Giurgiu, Călăraşi, 
Constanţa, Bacău, Vaslui, Tulcea, 
Galaţi, Olt, Mehedinţi, Botoşani, 
Dolj, Iaşi şi Arad sunt în diferite 
stadii de proiectare, iar alte 29 
din judeţele Teleorman, Vaslui, 
Brăila, Călăraşi, Olt, Buzău, Iaşi, 
Ialomiţa, Dolj şi Tulcea se află 
în stadiul de execuţie lucrări.
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Modificări legislative privind vânzarea 
terenurilor agricole situate în extravilan

În Şedinţa Guvernului din 
30 iunie 2022 a fost 

aprobată o Ordonanţă 
de Urgenţă ce modifică 

şi completează Legea 
nr. 17/2014 privind 

unele măsuri de 
reglementare a vânzării 

terenurilor agricole 
situate în extravilan 
şi de modificare a 

Legii nr. 268/2001 
privind privatizarea 

societăţilor ce deţin în 
administrare terenuri 
proprietate publică şi 
privată a statului cu 

destinaţie agricolă şi 
înfiinţarea Agenţiei 

Domeniilor Statului.

Actul normativ aprobat va 
aduce clarificări în ce priveşte 
aspectele referitoare la obligaţia 
calculării, reţinerii, virării şi 
declarării impozitului de 80% 
instituit în cazul intenţiei 
de revânzare a terenurilor 
înaintea împlinirii termenului 
de 8 ani de la cumpărare.
Astfel, se completează dispoziţiile 
referitoare la încadrarea 
impozitului de 80% instituit în 
cazul intenţiei de revânzare a 
terenurilor înaintea împlinirii 
termenului de 8 ani de la 
cumpărare, ca sarcină fiscală 
suplimentară faţă de dispoziţiile 
Codului fiscal. Totodată, se instituie 
modului de calcul, încasare, 
declarare şi virarea a impozitului 
menţionat anterior, inclusiv a 
cotelor procentuale care se fac 
venit la bugetul de stat şi local.

4. Articolul 42 se 
modifică şi va avea 
următorul cuprins:
„Art. 42. — (1) Terenurile agricole 
situate în extravilan se pot 
înstrăina, prin vânzare, înainte de 
împlinirea a 8 ani de la cumpărare, 
cu obligaţia plăţii de către 
vânzători a unui impozit în cotă 
de 80% aplicată asupra diferenţei 
pozitive dintre valoarea terenurilor 
agricole de la data vânzării şi cea 
de la data cumpărării, determinată 
potrivit valorii orientative stabilită 
prin expertiza întocmită de 
camera notarilor publici sau 
a valorii minime stabilită prin 
studiul de piaţă realizat de către 
camerele notarilor publici, după 
caz, din respectiva perioadă.
(2) În cazul înstrăinării, prin 
vânzare, a pachetului de control 
al persoanelor juridice care au 
în proprietate unul sau mai 
multe terenuri agricole situate 
în extravilan şi care reprezintă 
mai mult de 25% din activele 
prevăzute la alin. (5) pct. 1 şi în 
măsura în care înstrăinarea are 
loc înainte de împlinirea’ a 8 ani 
de la dobândirea oricăruia dintre 
aceste terenuri, persoana fizică 
şi/sau juridică care înstrăinează 
are obligaţia de a plăti un impozit 
în cotă de 80% aplicată asupra 
diferenţei pozitive dintre valoarea 
terenurilor existentă la momentul 
înstrăinării pachetului de control 
şi cea de la momentul dobândirii 
terenurilor, determinată potrivit 
valorii orientative stabilită prin 
expertiza întocmită de camera 
notarilor publici sau a valorii 
minime stabilită prin studiul de 

piaţă realizat de către camerele 
notarilor publici, după caz, din 
respectiva perioadă. În situaţia 
în care persoana juridică are în 
proprietate mai multe terenuri 
agricole situate în extravilan, 
cota de 80% se aplică asupra 
valorii totale calculate prin 
însumarea diferenţelor pozitive 
aferente terenurilor dobândite 
cu cel mult 8 ani înainte de 
înstrăinarea pachetului de control, 
fără a lua în calcul diferenţele 
negative, diferenţe determinate 
potrivit prezentului alineat.
(3) În situaţia în care persoana 
juridică deţine în proprietate 
terenuri agricole situate în 
extravilan ca urmare a unui aport 
în natură adus de persoana care 
înstrăinează pachetul de control, 
verificarea condiţiei legate de 
înstrăinare înainte de împlinirea a 
8 ani de la dobândirea terenurilor, 
potrivit alin. (2), se extinde şi 
la perioada deţinerii de către 
acţionarul/asociatul care a 
realizat acest aport în natură.
(4) Prevederile art. 16 se vor aplica 
în mod corespunzător situaţiilor 
prevăzute la alin. (1) şi (2).
(5) În aplicarea prevederilor alin. (1) 
şi (2), termenii şi expresiile de mai 
jos au următoarele semnificaţii:
1. active — proprietăţile 
imobiliare ale persoanei juridice 
reprezentând orice teren, clădire 
sau altă construcţie ridicată 
ori încorporată într-un teren, 
înregistrate potrivit reglementărilor 
contabile aplicabile;
2. pachet de control — participaţia 
în capitalul social/patrimoniul unei 
persoane juridice, deţinută de către 
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o persoană fizică sau juridică, în 
mod direct sau indirect şi care 
depăşeşte 50% din valoarea/
numărul titlurilor de participare 
sau din dreptul de vot, după caz;
3. titluri de participare — reprezintă 
acţiunile, părţile sociale sau altă 
formă de deţinere în mod direct 
sau indirect de către persoane 
fizice şi/sau juridice în capitalul/
patrimoniul altei persoane 
juridice, în funcţie de forma de 
organizare a acesteia, potrivit legii.
(6) Impozitul stabilit la alin. 
(1) şi (2) reprezintă un impozit 
suplimentar faţă de cele datorate 
potrivit Legii nr. 227/2015 privind 
Codul fiscal, cu modificările 
şi completările ulterioare.
(7) În cazul înstrăinării, prin 
vânzare, prevăzută la alin. (1), 
impozitul se calculează şi se 
încasează de notarul public înainte 
de autentificarea actului notarial 
prin care se transmite dreptul de 
proprietate. Impozitul calculat şi 
încasat de către notarul public 
se virează până la data de 25 
inclusiv a lunii următoare celei în 
care a fost încasat, în conturile 
deschise la unităţile Trezoreriei 
Statului, conturi prevăzute în 
procedura de’ la alin. (12).
(8) În situaţia prevăzută la 
alin. (2), contribuabilul are 
obligaţia de a declara venitul 
obţinut în maximum 10 zile 
de la data transferului, la 
organul fiscal competent, în 
vederea calculării impozitului, 
în temeiul actului juridic prin 
care are loc înstrăinarea, 
prin vânzare, a pachetului de 
control al persoanei juridice.
(9) În cazul în care transferul 
dreptului de proprietate pentru 
situaţiile prevăzute la alin. (1) şi 
(2) se realizează prin hotărâre 
judecătorească care ţine loc de 
contract de vânzare, impozitul 

se calculează şi se încasează de 
către organul fiscal competent, 
pe baza deciziei de impunere, în 
termen de 60 de zile de la data 
comunicării deciziei. Instanţele 
judecătoreşti care pronunţă 
hotărâri judecătoreşti rămase 
definitive comunică organului 
fiscal competent hotărârea şi 
documentaţia aferentă, în termen 
de 30 de zile de la data rămânerii 
definitive a hotărârii judecătoreşti.
(10) Impozitul stabilit în 
condiţiile alin. (1) şi (2) se 
virează în conturile deschise 
la unităţile Trezoreriei Statului 
şi se distribuie astfel:
a) o cotă de 60% se face 
venit la bugetul de stat;
b) o cotă de 40% se face venit la 
bugetul unităţilor administrativ-
teritoriale pe teritoriul cărora 
se află terenurile agricole 
situate în extravilan ce au 
făcut obiectul înstrăinării.
(11) În cazul contribuabililor 
care intră sub incidenţa titlului 
II — Impozitul pe profit din Legea 
nr. 227/2015, cu modificările şi 
completările ulterioare, impozitul 
stabilit în condiţiile alin. (1) şi (2) 
reprezintă cheltuială nedeductibilă 
la determinarea rezultatului fiscal.
(12) Procedura de calcul, încasare 
şi plată a impozitului perceput în 
condiţiile alin. (1) şi (2), precum şi 

obligaţiile declarative se aprobă 
prin ordin comun al ministrului 
agriculturii şi dezvoltării rurale 
şi al ministrului finanţelor, cu 
avizul consultativ al Uniunii 
Naţionale a Notarilor Publici din 
România, în termen de 60 de zile 
de la data intrării în vigoare a 
prezentei ordonanţe de urgenţă.
(13) Veniturile obţinute de 
persoane nerezidente din 
tranzacţiile prevăzute la alin. (1) 
şi (2) nu fac parte din domeniul 
de aplicare a convenţiilor de 
evitare a dublei impuneri încheiate 
de România cu alt stat.
(14) Proprietarii terenurilor 
agricole situate în extravilan au 
obligaţia să le utilizeze exclusiv în 
vederea desfăşurării activităţilor 
agricole de la data cumpărării, 
iar în situaţia în care pe terenul 
agricol există investiţii agricole 
pentru culturile de pomi, viţă-
de-vie, hamei şi irigaţii exclusiv 
private, se va păstra destinaţia 
agricolă a acestor investiţii.”

Prin modificările aduse Legii 
17/2014 se corelează prevederile 
referitoare la categoria 
preemptorilor de rang I, în sensul 
stabilirii gradului de rudenie 
pentru dobândirea calităţii de 
preemptori şi se pun în aplicare 
procedurile de notificare a 
acestei categorii. De asemenea, 
se clarifică aspectele referitoare 
la valabilitatea si încetarea 
valabilităţii avizelor emise.
Actul normativ aprobat 
reglementează emiterea unui act 
de constatare a derulării procedurii 
pentru situaţiile în care se solicită 
pronunţarea unui hotărâri care 
ţine loc de act de vânzare şi 
stabileşte normele tranzitorii 
pentru soluţionarea procedurilor 
aflate în curs de derulare, cât si 
pentru aplicabilitatea impozitului.
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 Hotărâre nr. 748 din 08 
Iunie 2022 privind modificarea 
Hotărârii Guvernului nr. 148/2022 
pentru aprobarea Programului de 
susţinere a producţiei de legume 
în spaţii protejate pentru anul 
2022 - M.O. nr. 0561 din 2022

 Hotărâre nr. 728 din 02 Iunie 
2022 privind modificarea descrierii 
tehnice şi actualizarea valorilor de 
inventar, după caz, ale unor bunuri 
imobile aflate în domeniul public 
al statului şi în administrarea unor 
unităţi din subordinea Ministerului 
Agriculturii şi Dezvoltării Rurale 
- M.O. nr. 0562 din 2022

 Hotărâre nr. 729 din 02 Iunie 
2022 privind actualizarea valorilor 
de inventar pentru unele bunuri 
imobile aflate în domeniul public 
al statului şi în administrarea 
Staţiunii de Cercetare-Dezvoltare 
pentru Creşterea Bovinelor 
Arad, din subordinea Academiei 
de Ştiinţe Agricole şi Silvice 
„Gheorghe Ionescu-Şişeşti“ 
- M.O. nr. 0562 din 2022

 Ordin nr. 148 din 06 Iunie 
2022 privind aprobarea schemei 
de ajutor de minimis „Sprijin 
pentru punerea în aplicare a 

strategiilor de dezvoltare locală 
plasate sub responsabilitatea 
comunităţii“, aferentă Programului 
operaţional pentru pescuit şi 
afaceri maritime 2014-2020 
- M.O. nr. 0564 din 2022

 Ordin nr. 151 din 10 Iunie 
2022 privind modificarea 
Ordinului ministrului finanţelor 
şi al ministrului agriculturii şi 
dezvoltării rurale nr. 933/79/2022 
pentru aprobarea Schemei de 
ajutor de stat asociate Programului 
RURAL INVEST, a Procedurii de 
implementare a Programului şi a 
Convenţiei de garantare şi plată a 
granturilor - M.O. nr. 0576 din 2022

 Ordin nr. 150 din 09 Iunie 
2022 pentru modificarea 
şi completarea unor acte 
normative în sectorul vitivinicol 
- M.O. nr. 0586 din 2022

 Hotărâre nr. 798 din 16 
Iunie 2022 pentru aprobarea 
Programului de susţinere 
a producţiei de struguri de 
masă pentru anul 2022 - 
M.O. nr. 0595 din 2022

 Hotărâre nr. 782 din 16 
Iunie 2022 privind aprobarea 

schemei „Ajutor de minimis 
pentru aplicarea programului 
de susţinere a producţiei de 
cartof de consum“, în anul 
2022 - M.O. nr. 0601 din 2022

 Ordin nr. 152 din 14 Iunie 
2022 pentru modificarea unor acte 
normative în sectorul vitivinicol 
- M.O. nr. 0606 din 2022

 Hotărâre nr. 794 din 16 
Iunie 2022 privind actualizarea 
valorii de inventar şi a datelor de 
identificare pentru un bun imobil 
aflat în domeniul public al statului 
şi în administrarea Agenţiei 
Naţionale pentru Zootehnie 
„Prof. Dr. G.K. Constantinescu“ 
şi transmiterea unei părţi 
din acesta în administrarea 
Oficiului de Studii Pedologice 
şi Agrochimice Harghita 
din subordinea Ministerului 
Agriculturii şi Dezvoltării Rurale 
- M.O. nr. 0616 din 2022

 Ordin nr. 98 din 20 Aprilie 
2022 pentru aprobarea 
componenţei Comisiei Naţionale 
pentru Alimente Noi şi a 
regulamentului de organizare 
şi funcţionare a acesteia - 
M.O. nr. 0625 din 2022






